
Úvod do roku 2018 
Rok 2018 byl z hlediska celostátního a potažmo i obecního poněkud specifický, neboť se celý nesl 
ve znamení oslav stého výročí vzniku samostatné republiky. Množství výstav, koncertů, publikací, 
pořadů či filmů vztahujících se k tomuto významnému mezníku českých novodobých dějin bylo 
opravdu nepřehlédnutelné. I naše obec zvolila důstojnou připomínku zmiňovaného výročí – 
vysazení lípy svatého Václava na farní louce v Líchách, označení lípy Svobody v Mokré, vydání 
pamětní mince a v neposlední řadě i výstavka připomínající konec 1. světové války, to všechno měl 
být malý příspěvek Mokré-Horákove k celostátním oslavám.   
Rok 2018 byl opět rokem voleb. Během posledních tří let absolvovali občané Mokré-Horákova 
celkem čtvery volby: 2016 – volby do zastupitelstev krajů, 2017 – do Poslanecké sněmovny 
Parlamentu České republiky, a v roce 2018 dokonce dvoje – prezidenta republiky a do 
zastupitelstev obcí. Asi nejzásadnější z pohledu běžného občana jsou volby komunální, protože ty, 
alespoň dle mého názoru, nejbezprostředněji ovlivňují život obce.  
Co se týká největších investičních akcí v roce 2018, pak se jednalo nejčastěji o investice spojené 
s výstavbou či opravami komunikací (silnice na Půllánech, k firmě TASY, v Líchách, rozšíření 
parkovacích ploch na sídlišti, před kulturním domem…). Neměli bychom ale zapomenout na to, že 
v roce 2018 byl po dlouhých cca sedmi letech příprav schválen nový územní plán obce.  
 

Volba prezidenta republiky 

Roku 2018 se konala historicky druhá přímá volba prezidenta ČR, neboť zákon o přímé volbě byl 
přijat v roce 2012. Termín konání 1. kola byl stanoven na 12. – 13. ledna a druhé kolo volby 
proběhlo 26. – 27. ledna.  
Obdobně jako u jiného typu voleb byly v obci Mokrá-Horákov stanoveny 3 volební okrsky (Mokrá-
sídliště, stará Mokrá a Horákov). Celkově se 1. kola volby zúčastnilo 69,96 % oprávněných voličů 
a ve druhém kole byla účast voličů o něco vyšší – 70,39 %. V celé republice byla účast v prvním 
kole 61,92 % a ve druhém pak 66,60 %.  
Voliči mohli vybírat z devíti kandidátů a rozhodli takto: 
 
                                                                                        1. kolo   2. kolo 

        hlasy      %    hlasy    % 

1 Topolánek Mirek Ing.   68     4,85   
2 Horáček Michal Mgr. Ph.D. 124     8,84   
3 Fischer Pavel Mgr. 162   11,55   
4 Hynek Jiří RNDr.   20    1,42   
5 Hannig Petr Mgr. 12    0,85   
6 Kulhánek Vratislav Ing. Dr. h. c.   8    0,57   
7 Zeman Miloš Ing. 537 38,30 803 52,00 

8 Hilšer Marek MUDr. Bc. Ph.D. 124   8,84   
9 Drahoš Jiří prof. Ing. DrSc., dr. h. c. 347 24,75 741 47,99 

Volební účast se v jednotlivých okrscích mírně lišila, nejvíce voličů přišlo ve druhém kole 
v Horákově (75,52 %), nejméně v prvním kole na sídlišti (57,69 %). Co se týká nejúspěšnějších 
kandidátů, voliči vybírali obdobně jako v celé republice.  
 
Volby do zastupitelstev obcí 5. 10. - 6. 10. 2018 

Pokud porovnáme komunální volby roku 2018 s těmi předcházejícími, tedy s komunálními volbami 
v roce 2014, najdeme některé shodné rysy. Jako podobnost lze uvést setrvalý trend zájmu o 
komunální volby ze strany kandidátů na post zastupitele.  
U komunálních voleb v roce 2014 jsem uváděla, že celkem bylo v rámci Mokré-Horákova 
sestaveno sedm kandidátních listin (4 strany – KDU-ČSL, ODS, KSČM a ČSSD, jedno politické 
hnutí – ANO 2011 a dvě sdružení nezávislých kandidátů – Změna a Sdružení nezávislých kandidátů 
obce Mokrá-Horákov). S výjimkou ANO 2011 a ODS měly všechny kandidátky plný počet členů, 
tedy 15. ODS sestavila listinu s 11 kandidáty, Ano 2011 s osmi. Celkem kandidovalo na funkci 
zastupitele obce 94 občanů.  
Počet kandidátních listin se v roce 2018 zvýšil na osm a všechny měly plný počet, tedy 15 
kandidátů. Celkově se v roce 2018 o místa v zastupitelstvu ucházelo 120 občanů Mokré-Horákova. 
Tradičně byly ve volbách zastoupeny čtyři politické strany - KDU-ČSL, ODS, KSČM a ČSSD. I 
tentokrát se vytvořila dvě sdružení nezávislých kandidátů, jednak to bylo Sdružení nezávislých 
kandidátů obce Mokrá-Horákov, jednak sdružení s názvem Jinak. Původní sedmičku politických 
subjektů z roku 2014 ještě doplňovalo hnutí Ano 2011. Nováčkem v komunálních volbách 2018 
byla v Mokré-Horákově koalice Slušní lidé a Soukromníci.  



Potenciální voliče oslovovaly politické strany, hnutí, sdružení či koalice nejčastěji formou 
předvolebních letáků. Někteří vsadili na stručnost a přehlednost, jiní volili cestu detailnějšího 
rozepsání jednotlivých bodů. Pokud jsem před čtyřmi lety konstatovala, že většina volebních 
programů se v zásadě shodovala, řekla bych, že tentokrát se sliby v detailech možná více lišily.  
To, co bylo většině programů společné: komunikace, podpora kultury, sportu, školství. Např. 
komunikace se objevují ve všech programech, ovšem různá uskupení akcentují jiné úseky (např. 
ČSSD – komunikaci k TASY, kruhový objezd u odbočky na cementárnu, komunikace kolem 
koupaliště, parkovací stání, ODS zase preferuje silnici z Mokré do Hostěnic, popř. silnici od 
odbočky na Brno…). 
Ve většině programů zazníval taky požadavek na podporu seniorů (seniorbus), ochranu životního 
prostředí, zajištění kvalitní zdravotní péče… Kompletní programy viz přílohy. 
Celková volební účast byla 58,77 %.  Oproti komunálním volbám 2018 se účast zvýšila o necelých 
7 %. Nejvyšší účast zaznamenal okrsek číslo 3 – Horákov – 70,56 %. 
 
Výsledky komunálních voleb 2018 

1. Sdružení nezávisl. kandidátů obce Mokrá-Horákov  cca 30,76 % hlasů, 6 mandátů 

2. ČSSD               22, 5 % hlasů, 4 mandáty 

3. ODS               11,44 % hlasů, 2 mandáty 

4. Jinak              9,97 % hlasů, 1 mandát 
5. KDU-ČSL             9,79 % hlasů, 1 mandát 
6. ANO 2011             7,53 % hlasů, 1 mandát  

7. KSČM              4,63 % hlasů, 0 mandátů 

8. SLUŠNÍ LIDÉ A SOUKROMNÍCI         3,33 % hlasů, 0 mandátů 

 
Oproti volbám v roce 2014 ČSSD ztratila 2 mandáty a Sdružení nezávislých kandidátů obce 
Mokrá-Horákov si o dva mandáty polepšilo. Jednoho poslance ztratilo KDU-ČSL a KSČM. Nově 
se v zastupitelstvu objevuje zástupce ANO 2011 a Jinak, sdružení nezávislých kandidátů. Do 
vytvořeného zastupitelstva přešlo 9 dosavadních zastupitelů a obměnila se zhruba jedna třetina 
členů – 6. Posílilo se zastoupení žen, těch je v novém zastupitelstvu také šest. Dá se říci, že ženy 
byly ve volbách úspěšnější, neboť jich kandidovalo jen 35. Největší zastoupení žen na kandidátní 
listině mělo sdružení nezávislých kandidátů Jinak – z patnácti uchazečů o post zastupitele jich bylo 
devět. Také KDU-ČSL mělo téměř poloviční zastoupení žen.  
Bližší informace ohledně výsledků voleb v jednotlivých okrscích viz přílohy.  
 
 

1. Kap. Činnost obecního zastupitelstva, hospodaření obce, činnost rady  
a komisí, OÚ 

Složení obecního zastupitelstva a obecní rady před komunálními volbami 2018 
1. Miroslav Barták    ČSSD, člen rady, člen finančního výboru 

2. Ing. Vlastimil Boudný   KSČM, předseda kontrolního výboru 

3. Marcel Kadák    Změna, člen zastupitelstva   

4. Oldřich Drápal    Sdruž. nezávisl. kandidátů, člen rady, předseda sport. komise 

5. Ludislav Harašta   ČSSD, člen zastupitelstva, člen finančního výboru 

6. Petr Horáček    ČSSD, člen zastupitelstva 

7. Michal Janků    Sdruž. nezávislých kandidátů, místostarosta 

8. Martina Klinkovská   ČSSD, předsedkyně kulturní komise 

9. Ing. Tomáš Koutný   KDU-ČSL, člen rady 

10. PaedDr. Eliška Rotreklová  KDU-ČSL, předsedkyně sociální komise 

11. Aleš Ryšánek    ČSSD, starosta 

12. Ing. Kateřina Rubínová  ODS, členka stavební komise 

13. Ing. Monika Skotalová  Sdruž. nezávislých kandidátů, členka ekologické komise 

14. Ing. Barbora Švehlová  Sdruž. nez. kandidátů, předsedkyně dopravní komise 

15. Mgr. Martin Vojtěch   ČSSD, předseda finančního výboru 
 
Složení obecního zastupitelstva a obecní rady po komunálních volbách 2018 

1. Miroslav Barták   ČSSD, člen zastupitelstva 

2. Ivana Brzobohatá   bez polit. příslušnosti, kandidát ČSSD, členka zastupitelstva 

3. Oldřich Drápal   Sdruž. nezávisl. kandidátů obce Mokrá-Horákov, člen rady, 
  člen finančního výboru 

4. Michal Janků    Sdruž. nezávislých kandidátů obce Mokrá-Horákov, 
  místostarosta 

5. Mgr. Eva Jochecová   Jinak – sdružení nezávislých kandidátů, členka rady 



6. Radim Kolář    Sdruž. nezávislých kandidátů obce Mokrá-Horákov,  
  předseda fin. výboru a sport. komise 

7. Lukáš Lazarčík   Sdružení nezávislých kandidátů obce Mokrá-Horákov,  
  člen kulturní komise 

8. František Pejřil   ODS, zastupitel 
9. PaedDr. Eliška Rotreklová  KDU-ČSL, předsedkyně sociální komise 

10.  Aleš Ryšánek    ČSSD, zastupitel 
11.  Ing. Kateřina Rubínová  ODS, předsedkyně stavební a dopravní komise 

12.  Ing. Monika Skotalová  Sdruž. nezávislých kandidátů obce Mokrá-Horákov,  
      předsedkyně kulturní komise 

13.  Ing. Barbora Švehlová  Sdruž. nezávisl. kandidátů obce Mokrá-Horákov, starostka 

14.  Martin Urbánek   Ano 2011, člen rady 

15.  Mgr. Martin Vojtěch  bez polit. příslušnosti, kandidát ČSSD, předseda kontrolního  
     Výboru 
 

Jednání Zastupitelstva obce Mokrá-Horákov v roce 2018 

22. veřejné jednání        30. 1. 2018 

23.            5. 4. 2018 

24.           19. 6. 2018 

25.           30. 8. 2018 

26.            25. 9. 2018 

Ustavující zasedání Zastupitelstva obce Mokrá-Horákov  5. 11. 2018 

2. veřejné jednání         27. 11. 2018 

3.            17. 12. 2018 

 

Příjmy Plánované  Po rozp. opatř. 
0000       Dotace                       2 578 300 

0000       Dotace z ÚP, z JmK pro hasiče                  270 000 

0000       Dotace z MŠMT pro MŠ a ZŠ                  560 000 

0000      Daně – přísp. obce Hosť. a Vel. na žáky               1 287 000 

0000      Daně, poplatky, dotace        39 000 000            44 825 000 

1032      Lesy – podpora ost. produkč. činností                      4 000 

2143     Cestovní ruch                                       1 000 

2144     Ostatní služby – reklamní plocha                    10 000 

3314     Obecní knihovna               30 000                   30 000 

3319     Kulturní vystoupení             150 000                 225 000 

3326     Kaple – přeplatek za el.                         100 

3341    Hlášení místním rozhlasem                 2 000                     2 000 

3349    Inzerce ve Zpravodaji                 4 000                     4 000 

3392    Kulturní dům               65 000                   65 000 

3399    SPZO – ples, hody…              100 000                   99 000 

3412   Sportovní zařízení v maj. obce, přepl. en.               34 500                   56 700 

3419    TJ, FC             100 000                 125 000 

3429    Senior klub Mokrá – dar ČMC                    20 000 

3612    Nájem z bytů, služby             520 000                 520 000 

3613    Nebytové prostory, dopl. služeb, přepl. en.             650 000                 660 800 

3631     V.O. – přepl. en.                      1 200 

3639  Pronájem a prodej pozem, břemena, přepl.               28 800                 123 800 

3723    Sběrný dvůr – přepl. energií, tř. odpad                    61 200 

3725   Eko-kom (tříděný odpad)             290 000                 290 000 

3745   VZ příjem                      1 000 

4351   Pečov. služba + DPS nájem z bytů, en.             830 000                 870 500 

5311     Bezpečnost a veřejný pořádek - přepl. en.                         400 

5512     Hasiči – přepl. en.                       6 000 

6171    Obecní úřad               15 000                   17 000 

6310    Úroky, dividendy, fin. operace                 4 000                     4 000 

Tř. 8 financování          3 800 000              1 200 000 

Celkem        45 623 300            53 918 000 



Výdaje    Plánované  Po rozp. opatř. 
1014     Deratizace a odchyt zvířat                    50 000 

1032    Lesy – pěstební činnost               10 000                   30 000      
1036    Činnost lesního hospodáře               10 000                   10 000       
2143     Cestovní ruch – ned. inv. Bike Point                  262 000 

2212    Silnice – Půllány, TASY, Líchy          8 000 000              3 650 000 

2219    Chodníky, parkoviště          3 000 000              5 900 000 

2221    Dopravní obslužnost zajišť. dopravcem             150 000                   10 000 

2292    Dopravní obslužnost zajišť. Kordisem             240 000                 240 000 

2310    Pitná voda – přísp. na ATS               50 000                 100 000 

2321    Odvádění a čištění odpadních vod          3 500 000              4 900 000 

3111    MŠ – provoz          1 085 000              1 080 300 

            MŠ – provoz – přísp. invest. odpisy                      4 700 

            MŠ – oprava budovy             600 000              1 200 000 

           MŠ – dotace z MŠMT+příspěvek na provoz                  874 400 

3113    ZŠ – provoz           2 788 000              2 653 400 

            ZŠ – přísp. invest. odpisy                  134 600 

            ZŠ – opravy, jídelna             500 000                 500 000 

            ZŠ – projekt přístavby dílen                  450 000 

            ZŠ – dotace z MŠMT                  367 300 

            ZŠ – vybavení kuchyně                  920 000 

3231    ZUŠ               43 000                   43 000 

3313     Provoz kin, kinematograf bří Čadíků               60 000                 160 000 

3314    Obecní knihovna             900 000                 950 000 

3319    Kronika, kulturní vystoupení             200 000                 230 000 

3326    Obnova kult., nár. a hist. povědomí (kaple)               70 000                   70 000 

3341    Rozhlas a televize             250 000                 250 000    
3349    Zpravodaj             350 000                 350 000 

3392    Kulturní dům             700 000                 644 700 

3399    SPOZ – ples, hody, vítání, sál             550 000                 652 000 

3412    Hřiště u ZŠ, šatny FC, koupaliště             850 000              1 400 000 

             Hřiště Horákov                  320 000 

3419     TV - sport             750 000                 960 000 

3421    Činnost dětí a mládeže (Junák), dět. hřiště              150 000                 270 000 

3429    Senior kluby+spolky                90 000                 110 000 

3612    Bytové hospodářství             160 000                 254 000 

3613    Nebytové prostory             900 000                 860 000 

3631    Veřejné osvětlení             650 000                 770 000 

3632     Pohřebnictví                    11 000 

3633    Inž. sítě – přeložka plynu             100 000                   80 000 

3635    Územní plán                80 000                 224 800 

3639    Veřejně prospěšné práce          3 600 000              3 600 000 

3639    Veřejně prospěšné práce z ÚP                  158 000 

3721    Nebezpečné odpady               15 000                   24 000 

3722    Pevný domovní odpad a sběrný dvůr          2 000 000              1 650 000 

3723    Sběr a svoz ostatních odpadů             550 000                 900 000 

3725    Tříděný odpad             250 000                 250 000 

3745    Veřejná zeleň             750 000              1 334 000 

4351    Pečovatelská služba +DPS             900 000                 980 000 

5252    Ochrana obyvatel               40 000                   40 000 

5311    Bezpečnost a veř. pořádek             149 000                 159 500 

5512    Hasiči             330 000                 442 000 

6112    OZ          2 000 000              2 586 000 

6115    Komunální volby                    90 000 

6118    Volba prezidenta                    28 800 

6171    OÚ + Stavební úřad          6 500 000              7 000 000 

6310    Výdaje z fin. operací               25 000                   25 000 

6320    Pojištění majetku obce             200 000                 200 000  



6330    Převody vl. fondům - SF             150 000                 150 000 

6399    Fin. operace, daň z příjmu PO          1 505 000              1 505 000 

6402    Finanční vypořádání minulých let               23 000                  39 200 

Celkem        45 623 300            53 918 000 

 

 

Největší dokončené investiční akce roku 2018 
1.  Zpevnění plochy před Kulturním domem v Horákově – cca 724 tis. Kč 

 
2. Vytvoření mycího centra v jídelně základní školy a pořízení výklopné pánve 

 – cca 619 tis. Kč 

 
3. Oprava komunikace v Líchách – 520 tis. Kč 

 
4. Chodník pod budovou OÚ – za rok 2018 cca 387 tis. Kč 

 

Další investiční akce roku 2018 

1. Malá vodárna na hřišti pod Horákovem – cca 299 tis Kč 

 
2. Chodník se zábradlím pod DPS v Horákově – cca 213 tis. Kč, firma ReichMont 

 
3.  Územní plán obce – za rok 2018 cca 200 tis. (celkem 820 tis.) 

Pořízení nového územního plánu obce Mokrá-Horákov bylo schváleno zastupitelstvem už na 
podzim roku 2011. Dosavadní územní plán byl z roku 2007 a v některých ohledech již 
nevyhovoval stávající legislativě. Návrh nového územního plánu prošel několika fázemi a 
třemi veřejnými projednáváními. Na 25. jednání zastupitelstva obce byl nový územní plán 
zastupitelům předložen ke schválení a ti ho jednohlasně schválili. Pořizovatelkou plánu byla 
v poslední fázi Ing. Martina Miklendová, projektantem Ing. Arch. Milan Hučík a za 
zastupitele se na tvorbě plánu nejvíce podílela Ing. Kateřina Rubínová. 
 

4. Exteriérové žaluzie v MŠ Mokrá-Horákov – 164 tis. Kč, firma ReichMont 
 

5. Chodník u domu č. 137 v Mokré – cca 122 tis. Kč 

 

6. Bike Point pod Horákovem – za rok 2018 cca 98 tis. Kč  
(celkově 1 866 tis. Kč, z toho 877 tis. Kč dotace) 
Bike Point nabízí návštěvníkům obce, ale i místním např. veřejné grilovací místo, toalety 
(včetně toalet pro zdravotně postižené), cyklistům pak několik uzamykatelných boxů na kola.  

 

7. Kovové sítě na hřiště pod Horákovem – cca 86 tis. Kč 

 

8. Pergola v Kulturním domě v Horákově – za rok 2018 asi 65 tis. Kč  
(celkově cca 119 tis. Kč) 

9. Nášlapový chodník v parčíku na sídlišti – 64 tis. Kč 

 

10. Revitalizace zeleně na sídlišti Mokrá - Zahradnické úpravy, s. r. o. 
 Náklady – cca 580 tis. Kč 

 
Během roku 2018 obec nakoupila pozemky za 90 400 Kč a odprodala v hodnotě 101 tis. Kč. 
 
Nedokončené investice za rok 2018 

1. Parkoviště Mokrá III. a IV. etapa – za rok 2018 cca 3 203 tis. Kč 

III. a IV. etapa rozšiřování parkovacích míst na sídlišti v Mokré zahrnuje výstavbu celkem 40 
parkovacích míst poblíž provozovny sklenářství. Zakázku realizovala firma PŘEMYSL 
VESELÝ stavební a inženýrská činnost.  



 
2. Horákov-Půllány dešťová kanalizace u nově budované komunikace – cca 2 360 tis. Kč 

+ Horákov-Půllány - přeložka vodovodu u nově budované komunikace – cca 553 tis. Kč 

+ Horákov-Půllány - projektová dokumentace 163 tis. Kč (celkem již 725 tis. Kč) 
Na dubnovém jednání zastupitelstva obce byla Rada obce Mokrá-Horákov pověřena, aby 
vybrala nejvýhodnější nabídku na realizaci komunikace v lokalitě Půllány a s vybraným 
uchazečem pak uzavřela smlouvu. Předpokládané náklady na realizaci  - cca 7 mil. Kč. 
 

3. Zpevnění komunikace ze sídliště k firmě TASY – za rok 2018 cca 491 tis. Kč  
(celkem 1 177 tis. Kč) 

 
4. Přístavba dílen pro žáky ZŠ – 341 tis. Kč 

- Projektová dokumentace 

 
5. Stání pro kontejnery pod Horákovem – 236 tis. Kč 

+ plot – 82 tis. Kč 

 
6. Rekonstrukce odborných učeben v ZŠ – 120 tis. Kč 

 
7. Zajištění skalní stěny poblíž odbočky ke koupališti – 96 tis. Kč 

V srpnu 2018 obdržela obec rozhodnutí o poskytnutí dotace z Ministerstva životního 
prostředí ČR. Na základě tohoto rozhodnutí musela obec do 6 měsíců od data vydání 
rozhodnutí doložit kompletní podklady.  
 

8. Pasport komunikací a dopravního značení – 88 tis. Kč 

 
9. Vrtaná studna na hřišti pod Horákovem – za rok 2018 - 79 tis. Kč (celkem 257 tis. Kč) 

 
Přehled dotací, které obec v roce 2018 získala: 

1. Dotace z Ministerstva životního prostředí ČR na rozšíření a modernizaci sběrného dvora 

Obec přijala dvě dotace v celkové výši cca 1 590 tis. Kč 

 
2. MŠMT pro mateřskou školu 

V průběhu roku 2018 obdržela Mateřská škola Mokrá-Horákov z MŠMT celkem dvě dotace 
z operačního programu na vzdělávání v celkovém objemu cca 814 tis. Kč 

 
3. MŠMT pro základní školu 

Základní škola Mokrá-Horákov získala z operačního programu na vzdělávání dotaci ve výši 
cca 367 tis. Kč. 

 
4. Ministerstvo práce a sociálních věcí ČR (přes úřad práce) na veřejně prospěšné práce 

 – cca 247 tis. Kč 

 
5. Jihomoravský kraj na pořízení nového územního plánu – 200 tis. Kč 

 
6. Dotace na volbu prezidenta republiky a na komunální volby 

Dotace na volby činily cca 169 tis. Kč. 

 
7. Jihomoravský kraj na dovybavení Sboru dobrovolných hasičů zásahovými oděvy  

– 112 tis. Kč 

 
8. Jihomoravský kraj na dětská hřiště – 70 tis. Kč  



Poskytnutí příspěvků (dotací) z rozpočtu obce 

1. Poskytnutí dotace Tělovýchovné jednotě Mokrá-Horákov, z. s. 
- sportovní činnost        250 000 Kč 

- instalace lezecké stěny – 1. část     212 000 Kč 

Obec přispěla na pořízení a instalaci lezecké stěny v tělocvičně Základní školy Mokrá-
Horákov částkou 212 tis. Kč, Jihomoravský kraj pak částkou 200 tis. Kč. 

- sanace úniku vody na hřišti v Horákově    89 957 Kč 

- organizace Dne dětí       40 000 Kč 

- turnaje         20 000 Kč 

- dresy pro cyklistický oddíl      16 000 Kč  
- tenisový oddíl – podpora sportovní činnosti dětí   15 000 Kč 

 

2. Poskytnutí dotace Fotbalovému klubu Mokrá-Horákov, z. s.   
- sportovní činnost          200 000 Kč 

- sportovní soustředění          15 000 Kč 

 
3.  Dotace na zajištění sociálních služeb v obci firmě Sanus    47 505 Kč 

 
4. Základní umělecká škola Pozořice, pobočka Mokrá     40 000 Kč 

 
5.  Junák, středisko Pozořice          34 000 Kč 

 
6. Sbor dobrovolných hasičů Mokrá – soutěž Železné hasič     5 000 Kč 

 
Další dotace: 

-  Paspoint, z. s.  - pomoc pro rodiny dětí s autismem   15 000 Kč 

- Římskokatolická farnost Tvarožná – opravy kostela   40 000 Kč 

- Klub rodičů při ZŠ Mokrá-Horákov – provoz    20 000 Kč 

- Hospic svaté Alžběty         10 000 Kč 

- Linka bezpečí           2 000 Kč 

- Babybox          3 000 Kč 

- Asociace rodičů a přátel zdravotně postižených dětí    2 000 Kč 

 
 
Plnění volebního programu na volební období 2014–2018 

Zastupitelé na svém 4. veřejném jednání 26. 5. 2015 schválili následující programové prohlášení: 
 

1. Rekonstrukce zahrady MŠ Mokrá - splněno 2016 

2. Vybudování spojovacího chodníku mezi bytovkami Půllány a hřištěm v Horákově – splněno 

3. Rozšíření parkovací kapacity v Mokré na sídlišti – postupná realizace záměru 

4. Provedení rekonstrukce povrchu sportovního hřiště u ZŠ Mokrá - splněno 2016 

5. Realizace revitalizace zeleně v Mokré na sídlišti – průběžně plněno 

6. Provedení sanace nebezpečných skalních stěn na komunikaci z Horákova do Mokré 

– splněna I. etapa 

7. Vybudování automatické tlakové stanice v Mokré na Příhoně – splněno 2017 

V případě získání dotace: 
Rekonstrukce bazénu v ZŠ Mokrá 

Vybudování komunikace v Horákově na Půllánech 

Ani v roce 2019 nezískala obec dotaci na poslední dva body programového prohlášení 
 

Obecně závazné vyhlášky a nařízení obce 

Obecně závazná vyhláška obce Mokrá-Horákov č. 1/2018 o nočním klidu 

Na lednovém jednání schválilo zastupitelstvo obce vyhlášku č. 1/2018 o nočním klidu, kterou se čas 
nočního klidu zkrátil na dobu od 2.00 do 6.00 v době konání obecních akcí (např. hodů, noční 
hasičské soutěže) a na Silvestra dle této vyhlášky nemusí být noční klid dodržen. Vyhláška nabyla 
účinnosti dnem 1. 3. 2018. 



Práce obecní rady v roce 2018 

Složení rady před komunálními volbami 2018 

starosta – Aleš Ryšánek, ČSSD 

místostarosta – Michal Janků, Sdružení nezávislých kandidátů pro Mokrou-Horákov 
členové rady: Oldřich Drápal, Sdružení nezávislých kandidátů pro Mokrou-Horákov 

Ing. Tomáš Koutný, KDU-ČSL, Miroslav Barták, ČSSD 

 
Složení obecní rady po komunálních volbách 2018 

starostka – Ing. Barbora Švehlová, Sdružení nezávislých kandidátů pro Mokrou-Horákov 

místostarosta – Michal Janků, Sdružení nezávislých kandidátů pro Mokrou-Horákov 

členové rady: Oldřich Drápal, Sdružení nezávislých kandidátů pro Mokrou-Horákov     

            Mgr. Eva Jochecová, Jinak – sdružení nezávislých kandidátů 

           Martin Urbánek, Ano 2011 

 
Pozn. Stejně jako v předcházejících volebních obdobích byl počet místostarostů stanoven na 
jednoho a funkce starosty a místostarosty budou vykonávány jako uvolněné. Volba starosty 
proběhla aklamací. Sdružení nezávislých kandidátů obce Mokrá-Horákov, ODS, KDU-ČSL a 
sdruž. nezáv. kandidátů Jinak navrhly na post starosty Ing. Barboru Švehlovou. ČSSD navrhla 
pana Michala Janků. Ing. Švehlová kandidaturu přijala, pan Janků kandidaturu odmítl. Barbora 
Švehlová byla zvolena 11 hlasy, 4 zastupitelé ČSSD byli proti. Aklamací byli zvoleni i 
místostarosta, členové rady i předseda a členové finančního výboru. Předseda a členové 
kontrolního výboru nebyli na ustavujícím jednání zastupitelstva zvoleni.  Předsedou kontrolního 
výboru byl na 2. jednání nového zastupitelstva zvolen Mgr. Martin Vojtěch a další členové výboru 
pak byli dovoleni na 3. jednání zastupitelstva v prosinci 2018.  
 
Odměny za výkon funkcí neuvolněných členů zastupitelstva 

Odměny za výkon funkcí neuvolněných členů zastupitelstva se řídí nařízením vlády a jejich výše 
byla stanovena následovně: 

- člen zastupitelstva obce                 1 534,- 

- člen ZO + člen výboru či komise            2 557,- 

- člen ZO + předseda výboru či komise           3 068,- 

- člen ZO + rady obce                 6 136,- 

- člen ZO + rady obce+ člen výboru či komise           6 136,- 

- člen ZO + rady obce+ předseda výboru či komise        6 136,- 

 

Na posledním jednání zastupitelstva v roce 2018 schválili zastupitelé dle nařízení vlády  

č. 202/2018 odměny za výkon neuvolněných členů zastupitelstva takto: 

- člen zastupitelstva obce      1 641 Kč 

- člen ZO + člen výboru či komise       2 736 Kč 

- člen ZO + předseda výboru či komise    3 283 Kč 

- člen ZO + rady obce      6 566 Kč 

- člen ZO + rady obce+ člen výboru či komise     6 566 Kč 

- člen ZO + rady obce+ předseda výboru či komise   6 566 Kč 

K činnosti obecní rady 

Jedním z témat, která se objevovala v předvolebních materiálech před komunálními volbami, byl 
požadavek větší informovanosti občanů o průběhu jednání zastupitelstva, popř. rady. Dosavadní 
praxe byla taková, že na webové stránky obce se umisťovala usnesení z jednání zastupitelstva. 
Nově zvolené zastupitelstvo se dohodlo, že zveřejňovány budou celé zápisy. S tím úzce souvisí i 
zveřejňování informací z jednání rady. Již v prvním čísle Zpravodaje z roku 2019 byl otištěn výběr 
nejdůležitějších informací z jednání rady. Nejedná se o úplnou novinku, neboť i v úplných 
počátcích Zpravodaje se v něm takovéto informace objevovaly.  
 
Výběr z nejdůležitějších rozhodnutí rady v novém volebním období 

1.  Schválila peněžní odměny trenérům FC Mokrá-Horákov a TJ Mokrá-Horákov za 2. pololetí 
roku 2018. 

2. Schválila příkaz k provedení každoroční inventarizace majetku obce. 
3. Vzala na vědomí informace k záměru výstavby inženýrských sítí v lokalitě Nové kopaniny  

a pověřila starostku podpisem nájemní smlouvy s IT KALA. Součástí nájemní smlouvy je 
uvedení pronajatých pozemků do původního stavu. 

4. Jednala s paní Bendovou o aktuální situaci týkající se prodejny smíšeného zboží na sídlišti. 



5. Schválila plán zimní údržby místních komunikací. 
6. Schválila výběr dodavatele plynu na rok 2019 – společnost Quantum 

7. Vzala na vědomí informace ohledně poskytované dotace z MŽP na akci Zajištění nestabilní 
stěny u odbočky na koupaliště 

8. Vzala na vědomí aktuální stav příprav projektu Modernizace odborné laboratoře chemie, 
odborné přípravny chemie a přírodopisu, učebny fyziky, přípravny fyziky, PC učebny a 
přípravny informatiky na ZŠ Mokrá-Horákov. Pověřila starostu obce další administrací 
příprav podání žádosti na poskytnutí dotace z MAS Slavkovské bojiště a podpisem smlouvy 
na zpracování projektové dokumentace se společností Instinkt projekt.  

 
Práce jednotlivých výborů a komisí v roce 2018: 
 
1. Finanční výbor 

Předseda: Mgr. Martin Vojtěch 

Členové: R. Kolář, P. Brzobohatý, M. Barták, L. Harašta  
poradní hlas - J. Folerová 

Členové výboru připravili během roku 2018 celkem 5 rozpočtových opatření, návrh rozpočtu pro 
rok 2019 a výhled do roku 2020–2021 a kontrolovali čerpání jednotlivých kapitol.  
 
2. Kontrolní výbor 

Předseda: Ing. Vlastimil Boudný 

Členové: Věra Plíšková, Ing. Vladimír Továrňák 

Na červnovém jednání zastupitelé schválili nového člena kontrolního výboru Ing. Vladimíra 
Továrňáka, který nahradil zesnulého Ing. Fárlíka. 

 

1. Komise stavební a pozemková 

Předsedkyně: Bc. Ilona Kašparovská 

Členové: Ing. K. Rubínová, Ing. arch. M. Deferová, Ing. M. Dostál, M. Severová a J. Urbánková 

Hlavní náplní práce komise bylo opět projednávání žádostí o odprodeje, pronájmy či směny 
pozemků. Komise jako poradní orgán zastupitelstva pak doporučuje, popř. nedoporučuje schválení 
žádostí. Členové komise také participovali na přípravě změny územního plánu obce, zejména Ing. 
Kateřina Rubínová, kterou přímo tímto úkolem pověřilo zastupitelstvo obce.  

 

2. Komise ekologická 

Předseda: Jiří Smrž 

Členové: Karel Zajíček, Vítězslav Polák, Jan Pejřil, Sylvie Čuříková, Jana Folerová, Daniela 
Persaňová, poradní hlas: Ing. Hana Ženožičková 
Strom Republiky 
Počátkem roku 2018 byly díky iniciativě ekologické komise přihlášeny 2 lípy na katastru obce 
Mokrá-Horákov do akce s názvem Strom Republiky, kterou pořádala Nadace Partnerství. Jedná se 
o největší českou environmentální nadaci, která se pokusila vytvořit na svých stránkách databázi 
stromů, které byly vysazeny jako připomínka vzniku Československé republiky. Celkem se do 
databáze podařilo zaregistrovat 4 597 stromů, mezi nimiž jsou i dva zástupci z naší obce. 
V Horákově je to lípa Republiky zasazená pravděpodobně v roce 1919 panem Kameníkem a panem 
Opletalem poblíž odbočky k horákovské hájovně. Mokrou v databázi zastupuje lípa Svobody, kterou 
zasadili asi v roce 1920 místní legionáři. Registrace stromů zároveň byla propojena se sbírkou, 
jejímž prostřednictvím mohli lidé přispět na ošetření konkrétního stromu. Sice se nejednalo o 
vysoké částky, ale samotný fakt, že někdo konkrétní stránky vyhledá a že zároveň přispěje, je 
potěšující. Nadace Partnerství dokonce v květnu kontaktovala obec, že by arborista Tomáš Tyl 
provedl sponzorsky ošetření obou lip.  

 
Další ošetření, popř. kácení stromů na katastru obce 
Kromě zmiňovaných lip obec ošetřila v roce 2018 i lípu u Domu s pečovatelskou službou 
v Horákově, případně odstranila suché stromy na katastru. 
 
Projekt naučné stezky Cementík na katastru obce 
Jednání ekologické komise se jako hosté zúčastnily také studentky Gymnázia Matyáše Lercha, které 
zde představily svůj projekt naučné stezky s názvem Cementík, která by měla prostřednictvím 
mobilní aplikace rozšířit povědomí zejména dětí o zdejších zajímavostech. 



Monitoring dilatace trhlin a prašnosti 
Co se týká měření dilatace trhlin či ovzduší, nedošlo v roce 2018 k nějakému překročení limitů. 

 

3. Komise kulturní 
Předsedkyně: M. Klinkovská 

Členové: M. Honzáková, S. Vágnerová, J. Machek, I. Brzobohatá, Z. Černochová 

Členové komise se podíleli na organizačním zajištění řady tradičních akcí, které zaštiťovala obec. 
Blíže viz kapitola kulturní akce.  

 
4. Komise sportovní 
Předseda: Oldřich Drápal 
Členové: P. Mikulášek, I. Brzobohatý 
Na svých jednáních členové komise řešili problematiku financování sportu v obci a zároveň údržbu 
či obnovu sportovišť, popř. zázemí pro sportovce a doporučili vedení obce pokračovat ve výkupu 
pozemků pod sportovišti v areálu pod Horákovem. 
Během roku 2018 musela komise dle nařízení vlády zpracovat Strategickou koncepci podpory  
a rozvoje sportu v obci Mokrá-Horákov. Tuto koncepci bylo nutné zpracovat, aby obec mohla žádat 
o dotace např. Jihomoravský kraj. Viz přílohy.  

 

5. Komise sociální 
Předseda: PaedDr. E. Rotreklová 

Členky: H. Jonasová, L. Kolářová, O. Toboláková, L. Neveselá 

Tak jako v jiných letech komise na žádost některých úřadů podávala informace o situaci  
v problémových rodinách a snažila se pomáhat rodinám v hmotné nouzi. V roce 2018 řešila komise 
mimo jiné problém matky samoživitelky závislé na alkoholu, která se starala o šestileté dítě. 
Komise se snažila zajistit pro dítě patřičné podmínky v době, kdy matka pobývala v léčebně a po 
návratu z léčení poskytla obec matce obecní byt. Bohužel u matky došlo k recidivě.  

 
6. Komise dopravní 
Předsedkyně: Ing. B. Švehlová 

Členové: P. Bobek a místostarosta M. Janků 

Dopravní komise věnovala pozornost např. zlepšení bezpečnosti dopravy v obci a vyjadřovala se 
k předloženým projektům z dopravního hlediska. 
 
Složení výborů a komisí po komunálních volbách 2018 

1. Finanční výbor 

Předseda: Radim Kolář 

Členové: Oldřich Drápal, Ing. Filip Malota 

 
2. Kontrolní výbor 

Předseda: Mgr. Martin Vojtěch 

Členové: René Hlásenský, Ing. Pavel Zahrádka 

 
1. Komise stavební a dopravní 
Předsedkyně: Ing. Kateřina Rubínová 

Členové: Mgr. Ilona Kašparovská, Ing. arch. Michaela Deferová, Ing. Marek Dostál, Miloslava 
Severová 

V novém složení se koncem roku 2018 komise vyjadřovala k tomu, za jakých podmínek budou 
pronajaty obecní pozemky firmě, která staví rodinné domy v lokalitě Dlouhé kopaniny. Stejný 
problém řešila i komise ekologická – viz níže. Dále se komise vyjadřovala k projektové 
dokumentaci firmy ZIPP Real, popř. řešila žádosti o odkup obecních pozemků.  

 
2. Komise ekologická 

Předsedkyně: Mgr. Iva Zahrádková 

Členové: Ing. Hana Ženožičková, Ing. Jan Drapáč, Jiří Smrž, Daniela Persaňová 

Členové nově vytvořené ekologické komise se koncem roku sešli na jednání i se starostkou obce. 
Z tohoto setkání vzešlo několik podnětů k činnosti komise (např. záměr včasného zveřejňování 
kácení veřejné zeleně na webu obce, podnět k řešení okolí parkoviště směrem k TASY, zhodnocení 
lokality pod kotelnou, vyčištění okolí cesty pod lesem směrem k Velké skalce).  
Komise se dohodla na tom, že bude pokračovat v projektech z minulého volebního období (např. 
revitalizace zeleně na sídlišti či kolem automatické tlakové stanice na Příhonu). Výsledkem jednání 



je mimo jiné doporučení ohledně kontroly a dosazování stromů v poblíž koupaliště, v třešňové aleji 
v Horákově a poblíž lomu. Členové také vyjádřili znepokojení nad zavážením významného 
krajinného prvku Bahenec ze strany od koupaliště. Cílem komise je zabránit zavážení mokřadu a 
ukládání suti a revitalizovat toto území podporou přirozených lužních procesů.  
Na svém mimořádném jednání v prosinci se komise zabývala také nájemní smlouvou firmy ITP 
KALA s. r. o., která má pro realizaci stavby v pronájmu část obecních pozemků, jež jsou součástí 
významného krajinného prvku (VKP) Pod Mokerskou myslivnou.  V rámci ochrany tohoto 
krajinného prvku požaduje komise bezprostředně po skončení stavebních prací provést technickou 
a biologickou rekultivaci lokality s následnou péčí (min. 3 roky) v souladu s charakterem VKP a 
zabránit výsadbě zahradnických kultivarů dřevin a osetí jednodruhovými trávníky.  
Zajímavým nápadem nové komise je také řešit lokalitu za zahrádkářskou kolonií v Mokré 
v součinnosti s Českým zahrádkářským svazem a pracovníky technické čety obce „proškolit“ při 
společné obchůzce obcí se zaměřením na specifika významných krajinných prvků. Nově by také 
členové chtěli zavést službu, kdy by si občané mohli objednat a zaplatit přistavení kontejneru na 
bioodpad.  
 

Projekt Mokerská učebna pod otevřeným nebem 

V rámci projektu získala základní škola možnost vysadit v okolí školy čtyři darované duby. Po 
domluvě s ředitelem školy a zhodnocení lokality bylo rozhodnuto, že škola přijme a vysadí sazenici 
jednoho dubu na školní zahradu. 
 
3. Komise kulturní 
Předsedkyně: Ing. Monika Skotalová 

Členové: Lukáš Lazarčík, Jana Kvapilová, Mgr. Olga Hlásenská, Petra Tesařová 

Komise v novém složení jednak zajistila uskutečnění plánovaných akcí koncem roku 2018, jednak 
naplánovala akce na rok 2019. 
 
4. Komise veřejného pořádku a občanských podnětů 

Předseda: Petr Bobek 

Členové: Lenka Böhmová, František Irajn 

Koncem roku 2018 se sešla nově zřízená komise veřejného pořádku a občanských podnětů, aby si 
stanovila podmínky projednávání stížností a podnětů v návaznosti na platné právní předpisy. 
Členové komise se také dohodli na tom, že zřízení komise bude zveřejněno ve Zpravodaji. 

 
5. Komise sportovní  
Předseda: Radim Kolář 

Členové: Ing. František Mikulášek, Ing. Jan Řezáč 
 
6. Komise sociální 
Předsedkyně: PaedDr. E. Rotreklová 

Členky: H. Jonasová, L. Kolářová, O. Toboláková, L. Neveselá 

 
Zaměstnanci OÚ Mokrá-Horákov v roce 2018 
Starosta  Ryšánek Aleš / Ing. Barbora Švehlová 
Místostarosta Janků Michal 
Tajemník  Ing. Ivan Charvát    

Administrativa Folerová Jana  účetní 
Strapinová Margit  sekretariát 
Urbánková Jana   odb. ref. 
Toboláková Olga  odb. ref. 
Persaňová Daniela odb. ref. 
Piastková Michaela (do 31.8.2018) rozpočet, dotace 

Knihovna  Brzobohatá Ivana   

   Marčíková Zdeňka  úklid knihovny a sálu   

Údržba  Bajer Jiří 
   Harašta Ludislav (do 30. 9. 2018, vedoucí pracovní skupiny do února 2018) 
                      Paták Radek (od dubna 2018 vedoucím pracovní skupiny) 
   Jonas Zdeněk (od září 2018 změna na zkrácený úvazek na sběrný dvůr) 
   Krejčiřík Roman 

   Doležal Stanislav (do 31. 3. 2018) 



Úsek staveb. úřadu Ing. Lenka Hanačíková 

 Dagmar Svobodová 

Zaměstnanci přes úřad práce: Fousek Jaroslav 

            Marčík Ivo (od dubna 2018) 
 
Svazek Šlapanice 
Výše vodného a stočného pro rok 2018 
Stočné 47,96 Kč/m3 

Vodné 47,61 Kč/m3 
Na listopadovém jednání schválili zastupitelé obce Mokrá-Horákov Stanovy Svazku pro vodovody 
a kanalizace Šlapanicko. Starostku Ing. Barboru Švehlovou a předsedkyni stavební a dopravní 
komise Ing. Kateřinu Rubínovou pověřilo zastupitelstvo zastupováním obce Mokrá-Horákov na 
valné hromadě Svazku Šlapanicko.   
 

Místní akční skupina (MAS) Slavkovské bojiště 

Místní akční skupina (MAS) Slavkovské bojiště má v průběhu pěti let 2018–2023 napomáhat 
ministerstvům přerozdělit cca 117 mil. Kč z operačního programu Zaměstnanost, Programu rozvoje 
venkova a Integrovaného regionálního operačního programu. Přerozdělování se bude dít 
prostřednictvím vyhlašování výzev na podporu konkrétních projektů. Do poloviny roku 2018 
vyhlásila a uzavřela MAS čtyři výzvy z operačního programu Zaměstnanost a dvě výzvy v rámci 
Programu rozvoje venkova. Dále byly vyhlášeny tři výzvy z Integrovaného regionálního operačního 
programu na infrastrukturu základních a mateřských škol a dopravní bezpečnost v obcích.  
Pozn. O Místní akční skupině Slavkovské bojiště bude ještě řeč v souvislosti s družstvem Agropod.  
 
 

2. Kap. Průmysl, zemědělství, obchod, služby 

 
Českomoravský cement, a. s., závod Mokrá 
V roce 50. výročí spuštění provozu zaměstnávala cementárna 158 lidí.  
Protože se stavebnictví v roce 2018 obecně velmi dařilo, výroba cementárny Mokrá v některých 
měsících odpovídala dokonce číslům před rokem 2008.  
Od října 2018 byl oficiálně zahájen další ročník Jet programu, který je určen mladým inženýrům. 
V rámci tohoto programu pracovali v cementárně tři mladí inženýři z Ruska, Polska a Norska. 
Závod Mokrá dále pokračuje v investicích do nových technologií, nejvýznamnějšími za rok 2018 
byly investice do modernizace expedice a rozšíření skladování. 
 

Den otevřených dveří v cementárně Mokrá 

Se uskutečnil 8. září 2018. Zájemci o prohlídku areálu cementárny sem mohli přijít v době od 10.30 
do 15 hodin. Tentokrát se Den otevřených dveří nesl v duchu oslav 50 výročí zahájení provozu 
cementárny Mokrá. Možnost prohlídky přilákala více jak 2 500 návštěvníků. U obou vstupů do 
areálu cementárny připravila firma bohaté občerstvení. Příchozí mohli prohlídku cementárny 
absolvovat pěšky, popř. využít některého z malých vláčků, kde se jim dostalo i zasvěceného 
komentáře. K vidění byly i historické fotografie, které připomněly 28. říjen 1968, symbolické datum 
zapálení nově vystavěné rotační pece na výpal slínku. Firmy Zeppelin a KUHN Bohemia zde 
prezentovaly těžkou pracovní techniku. Nechyběly nejrůznější atrakce pro děti ani řada 
upomínkových předmětů. Završením celého dne pak bylo vystoupení komika Miloše Knora a 
herečky Ivy Pazderkové. 
Jako kronikářku mě mrzí, že firma k tak důležitému výročí nepřipravila nějakou obsáhlejší 
publikaci, která by 50 let její existence mapovala.  
 
Setkání bývalých zaměstnanců závodu Mokrá 

Tradiční setkání bývalých zaměstnanců závodu Mokrá, železniční vlečky a společnosti Carmeuse 
Czech Republic se uskutečnilo 10. října 2018 v sále Kulturního domu v Horákově. 
 

Zemědělství 
Družstvo Agropod 

Podobně jako v předcházejícím roce mělo družstvo jen 12 zaměstnanců. Opět se vedení družstva 
podařilo vykoupit od soukromých vlastníků zemědělskou půdu. Za rok 2018 to byly pozemky 
o rozloze 18 610 m2.  
Rok 2018 byl velmi suchý, a tudíž úroda slabá. Stát sice poskytoval dotace, ale jen na některé 
plodiny. Například na pšenici se dotace nevztahovaly.  
Skladba pěstovaných plodin byla obdobná jako v roce předešlém. Nejvíce hektarů družstvo oselo 
pšenicí – 237 ha, výnos 3,69 t/ha, následoval ječmen – 203 ha, 2,75 t/ha, dále kukuřice – 117 ha, 



5,32 t/ha, slunečnice 69 ha, 3,11 t/ha, ředkev – 50 ha, hořčice – 22 ha, 0,71 t/ha.  
Výrazně se zpřísnily předpisy týkající se pěstování plodin na pozemcích ohrožených erozí, což ve 
zdejším členitém terénu znamená značné omezení pěstování některých plodin.  
Co se týká chovu prasat, je nižší a prasata se chovají jen v jedné budově a jejich chov je 
automatizovaný, což šetří mzdové náklady. Navíc bylo třeba vyměnit technologie v ceně 1,3 mil. 
korun. 
Bohužel hospodářský výsledek za rok 2018 znamenal pro družstvo ztrátu 1,5 mil. Kč.  
 
Pozn. Družstvo Agropod je členem Místní akční skupiny (MAS) Slavkovské bojiště. Osmého ledna 
2018 byla vyhlášena výzva pro podnikatele v zemědělství. První výzva se týkala také nezemědělců. 
Ti mohou získat finanční prostředky na přestavbu, modernizaci či novou výstavbu své provozovny, 
kanceláře nebo na pořízení strojů a technologií.  
Finanční prostředky budou žadatelům vyplaceny po úspěšné realizaci projektu, u opatření 
z Operačního programu Zaměstnanost jsou vypláceny průběžně.  
 
Lesy České republiky 

Na katastrálním území Mokrá zůstalo po restituci církvím Lesům ČR Lesní správě Bučovice 0,39 
ha lesa. V roce 2018 zde neprobíhala žádná těžba, obnova lesa ani pěstební činnost. 
Pro k.ú Horákov zůstala plocha lesa nezměněná. V obhospodařování LS Bučovice je to cca 309,05 
ha, pro Lesní správu Černá Hora 231,41 ha. V roce 2018 bylo přirozeně obnoveno bukem  
a habrem 1 ha porostu a zalesněno a oploceno 1,6 ha. Ochrana mladých porostů proti zvěři (okus 
sazenic) a proti buřeni byla provedena na 9 ha lesa. Vlivem nepříznivého počasí – nedostatku 
srážek a vysokých teplot nadále docházelo k hromadnému hynutí smrkových i borových porostů. 
K jejich ochraně lesníci  použili 60 ks lapačů na kůrovce. Bohužel  se tyto porosty, nacházející se 
v nevhodných podmínkách a stresovaných dlouhodobě nedostatkem srážek, přes veškeré dostupné 
metody nedaří ochránit. Vytěženo bylo nahodilou těžbou 1 400 m3 kůrovcového dříví. Správa je 
nucena se nově zaměřovat i na rizikovou těžbu suchých borovic v sousedství soukromých 
nemovitostí – chatových oblastí. Do budoucna je záměrem revírníka v obnově lesa vyloučit smrk, 
maximálně eliminovat i ostatní jehličnany a zcela upřednostnit buky, lípy a habry.  

Obchody, zásobování, pohostinství, služby 

I v roce 2018 zůstal obchod v Horákově uzavřený, obec proto i nadále nabízí seniorům možnost 
dvakrát v týdnu využít k dopravě z Horákova do Mokré za nákupem či k lékaři bezplatně obecní 
automobil.  
 
Nabídka služeb 
Nabídka služeb v rámci obce se nijak výrazně nezměnila. Z těch, které ještě v kronice nebyly 
uvedeny, je možné jmenovat např. zakázkovou floristickou výzdobu paní Michaely Moudré, šití  
a úpravy oděvů paní Květy Hermanové, potisk triček Colordot v Horákově, výrobu nábytku 
Martina Škrdly, Jaroslava Diváckého, Bořivoje Švehly, čalounictví René Hlásenského…  
Potěšitelné je, že místní podnikatelé přispívají sponzorsky na nejrůznější akce, které se v obci 
konají (např. plesy).  
 
Změny v provozu veterinární ordinace 
Od srpna 2011 funguje v prostorách domu služeb na sídlišti veterinární ordinace. Původně si 
prostory pronajala a upravila MVDr. Petra Otychová. Po čase převzala ordinaci MVDr. Tereza 
Bednářová. Do března 2018 byla ordinace otevřena každý den. Ovšem od 1. března došlo ke 
změně. Ordinační hodiny byly sice omezeny na tři dny v týdnu, ale na druhé straně došlo k posílení 
personálu o MVDr. Petru Borskou. Paní doktorka Bednářová zároveň otevřela ambulanci ve 
Šlapanicích, takže v úterý a ve čtvrtek bude ordinovat tam. Po dohodě s MVDr. R. Justem, který má 
ordinaci ve Slatině, rozšířili síť pohotovostních služeb pro akutní případy mimo ordinační hodiny.  
 
Obecní výstavba 

K obecní výstavbě viz výše zmiňované investiční akce.  
 
Individuální výstavba  
Celkem bylo v roce 2018 zkolaudováno v obci 5 domů, 3 v Mokré a 2 v Horákově, a 1 rekreační 
objekt na horákovském katastru. 
 
Záměr výstavby polyfunkčního objektu na sídlišti v Mokré 

Už v zápisu za rok 2017 jsem zmiňovala petici, která vznikla v souvislosti se záměrem výstavby 
čtyřpodlažního polyfunkčního domu na sídlišti v Mokré. V dubnu 2018 informoval starosta na 



veřejném jednání zastupitelstva o tom, že žádná jednání mezi obcí a investorem neprobíhají a že na 
připomínky obce investor nereagoval. Starosta také nabídl, aby ti, jež podepsali petici proti podobě 
polyfunkčního objektu, zvolili mezi sebou zástupce, který by se mohl účastnit pracovních jednání o 
podobě nového územního plánu.  

Bytový fond 

Bytové družstvo Roketnice 

Bytové družstva Roketnice, které zajišťuje služby a správu nejen nájemníkům bytů, ale i vlastníkům 
bytů v domech původně ve vlastnictví družstva i dalším 25 společenstvím vlastníkům jednotek, jak v 
rámci sídliště v Mokré, tak i bytovým jednotkám v Horákově, fungovalo již 24. rokem.  
Představenstvo družstva pracovalo ve stejném složení jako v roce 2017: Ing. Markéta Dufková, 
předsedkyně družstva, Martin Krpenský, místopředseda představenstva, a členové představenstva: 
Dagmar Krčková, Ing. Monika Homolová, Miroslav Havlásek. 
Ke konci roku 2018 bylo z původních 268 bytů 131 již převedeno do osobního vlastnictví, ale 
družstvo těmto bytům i nadále provádí správu. Během let 2017 a 2018 probíhala v domech 
generální oprava rozvodů vody a na rok 2019 plánuje družstvo generální opravu elektrorozvodů.  
 
Údržba obecních budov 

Záměr zateplení obvodového pláště bytového domu Mokrá č. p. 361  
V roce 1999 zahájila Mokrá-Horákov realizaci projektu bytového domu Mokrá č. p. 361. Obec 
původně počítala se stavbou osmi bytových jednotek, ale poté došlo ke změně projektu a vzniklo 
celkem 12 bytů. Obec získala na realizaci tohoto projektu dotaci ve výši 1,2 mil. Kč z ministerstva 
financí. Zastupitelstvo tehdy rozhodlo o tom, že nájemníci nových bytů zaplatí vstupní poplatek ve 
výši 210 a 260 tis. Kč (dle rozlohy bytu) a zbývající část nákladů splatí obci formou nájemného po 
dobu 20 let. Dům byl dokončen v roce 2000 a zmiňovaných 20 let tedy uplyne v roce 2020.  
V roce 2018 vyvstal problém ohledně zateplení obvodového pláště budovy a po jednání s nájemníky 
i právníkem zastupitelstvo pověřilo starostu, aby požádal příslušný orgán státní správy o 
stanovisko k možnosti zkrácení vázací doby dotace (20 let) a převodu jednotek na nájemce před 
uplynutím uvedené doby.  

Obecní koupaliště  
Obec během roku 2018 investovala prostředky do technologie na úpravu vody, nového nátěru 
bazénu, rozšíření plochy občerstvení a dalších nutných oprav. 
Provozovatelka paní Andrea Milošicová poněkud zvýšila v roce 2018 ceny vstupného (ve srovnání  
s předcházejícím rokem v průměru o 20 Kč). 
Celodenní vstup je od 9:00 do 20:00 pro dospělého 90 Kč, od 16:00 do 20:00 – 70 Kč, 
celodenní vstup pro děti od dvou let 70 Kč, od 16:00 - 50 Kč, 
celodenní vstupné pro seniory - 50 Kč, pro rodiny s dětmi (2+2) 270 Kč (zvýšení o 60 Kč), od 
16:00 - 190 Kč. 
Ceny permanentek zůstaly zachovány s platností od 1. 7. do 31. 8. pro dospělého 990 Kč, pro děti 
690 Kč a plavenky pro žáky ZŠ Mokrá, popř. MŠ Mokrá - 350 Kč na celé prázdniny. 
Ceny za pronájem beachvolejbalových hřišť se nezvyšovaly: 
od 9:00 do 14:00 - 100 Kč za hodinu 

od 14:00 do 17:00 - 130 Kč za hodinu 

od 17:00 do 20:00 - 150 Kč za hodinu. 
Koupaliště se otevřelo návštěvníkům již před prázdninami, tedy kolem 20. června. 
 
Hřiště vedle základní školy 

Vstup na hřiště je umožněn pomocí čipů. Čipy také umožňují použití WC, které je součástí areálu. 
 
Hřiště pod Horákovem 

Rekonstrukce fotbalových střídaček – blíže v kapitole Sport. 
 
Dětská hřiště 
Díky dotaci Jihomoravského kraje ve výši 70 tis. Kč byly doplněny hrací prvky na dětském hřišti 
v Mokré na sídlišti a v Horákově. Obec přispěla částkou 74 476 Kč.  
 
Komunikace – silnice, chodníky 

Některé z nově budovaných komunikací jsem uváděla již dříve v přehledu investičních akcí za rok 
2018 (např. silnice v Horákově na Půllánech, chodník pod DPS v Horákově či u domu č. 137 
v Mokré).  
Jsou ovšem komunikace, u kterých proběhla „pouze“ oprava či byl na nich položen nový povrch.  
To je případ komunikace v chatové oblasti Líchy, kde byl položen nový asfaltový povrch firmou  



Swietelski a finanční náklady dosáhly přes 520 tis. Kč. 
Podobně vybudování bezbariérového přístupu na poštu a k veterinární ordinaci v domě služeb na 
sídlišti spadlo do kategorie oprav.  
Obec také zahájila jednání s kapitulou sv. Petra a Pavla ohledně případné opravy silnice 
k mokerské myslivně. Obec je majitelem cesty na kraj lesa.  
 

Ochrana životního prostředí, skládky, sběrný dvůr 
Během horkého léta pracovní skupina zalévala novou výsadbu, bohužel sucho se podepsalo na 
nejrůznějších místech, zejména však v lese.  
 
Kotlíkové dotace  
Během roku 2018 měli občané České republiky možnost požádat o tzv. kotlíkové dotace. Cílem 
těchto dotací bylo přimět majitele starších kotlů na tuhá paliva k výměně kotlů za ekologičtější. 
V rámci dotace bylo možné získat 75 – 80 % dotace na samotný kotel, ale také na všechny činnosti 
spojené s jeho instalací. Dotace se týkaly tepelných čerpadel, kotlů na biomasu a plynových 
kondenzačních kotlů.  
 

Opravy místního rozhlasu a veřejné osvětlení, vodovodního řádu 

Obec dokončila výměnu původních světel veřejného osvětlení za LED.  
 
Péče o veřejnou zeleň 
Během roku 2018 investovala obec Mokrá-Horákov přes 700 tis. Kč do revitalizace zeleně na 
sídlišti v Mokré. Revitalizací prošly tři lokality (lokalita 1 - od vjezdu do Mokré směrem ke 
zdravotnímu středisku a tělocvičně ZŠ, lokalita 4 – parčík mezi bytovými domy č. 304, 306-310, 
313 a lokalita 5 – mezi budovou MŠ a domy č. 303, 305 a 306).   
 
Péče o životní prostředí 
Asi každého, komu záleží na životním prostředí, potěšila zpráva, že naše obec získala koncem 
listopadu 2018 první místo v soutěži obcí a měst Jihomoravského kraje (obec do 3000 obyvatel) 
v kategorii třídění elektrozařízení. Odměnou byl nejen certifikát, ale také finanční odměna ve výši  
18 tis. Kč. 
 
Dopravní obslužnost 
Pro rok 2019 schválilo zastupitelstvo za nadstandardní spoje částku cca 57 tis. Kč. 
 
Bezplatný přístup k internetu 

Projektem s názvem WiFi4 EU se snaží Evropská unie podpořit zavádění bezplatného přístupu 
k internetu pro občany a návštěvníky ve veřejných prostorách (parky, veřejné budovy, nádraží…). 
Naše obec se do projektu také zapojila a v případě, že uspěje, má vedení obce v plánu poskytovat 
bezplatné připojení na zastávkách autobusu, na návsi, popř. na sportovištích. 
 

 

3. Kap. Politický a společenský život, sport 
 
Činnost politických stran 

ODS 

Předseda místní organizace – Miloslav Dolanský 

ODS měla do komunálních voleb v zastupitelstvu obce pouze Ing. Kateřinu Rubínovou, která 
pracovala ve stavební komisi. Po komunálních volbách díky zisku 11,44 % hlasů má ODS 
v zastupitelstvu dvoučlenné zastoupení – Ing. Kateřina Rubínová a František Pejřil. Paní Rubínová 
se nově stala předsedkyní stavební komise.  
 
KDU-ČSL 

Předseda místní organizace – Ing. Tomáš Koutný 

Do podzimu 2018 reprezentovali stranu v zastupitelstvu obce dva poslanci, a to člen rady Ing. 
Tomáš Koutný a předsedkyně sociální komise PaedDr. Eliška Rotreklová. Zisk 9,79 % hlasů ve 
volbách do zastupitelstev obcí znamenal pro stranu ztrátu jednoho mandátu. Poslankyní za KDU-
ČSL v novém volebním období zůstala paní Eliška Rotreklová, která i nadále bude zastávat funkci 
předsedkyně sociální komise. Volební program strany je v souladu s programem zastupitelstva. MO 
KDU-ČSL klade důraz na podporu farního a společenského života v obci. 



KSČM 

Předseda ZO KSČM Mokrá-Horákov - Václav Kosík 

Výbor organizace se scházel pravidelně 1x měsíčně. V zastupitelstvu měla strana do komunálních 
voleb jednoho poslance – Ing. Vlastimila Boudného, který zastával funkci předsedy kontrolního 
výboru. V komunálních volbách získala KSČM 4,63 % hlasů a neobhájila dosavadní jeden mandát. 
Členové KSČM v Mokré každoročně pokládají květiny k pomníku padlých jak v Mokré, tak v 
Horákově v den výročí osvobození obce. 
 
ČSSD 

Předseda místní organizace – Ludislav Harašta 

ČSSD měla ve volebním období 2014–18 největší počet členů v zastupitelstvu obce, celkem šest: 
starosta obce Aleš Ryšánek, člen rady Miroslav Barták, předseda finančního výboru Mgr. Martin 
Vojtěch, předsedkyně kulturní komise Martina Klinkovská, člen finančního výboru Ludislav 
Harašta (od roku 2016) a člen zastupitelstva Petr Horáček. Komunální volby přinesly straně zisk 
22,5 % hlasů a celkem 4 mandáty. Do zastupitelstva znovu zasedli: Aleš Ryšánek, Miroslav Barták 
a Martin Vojtěch. Čtveřici pak nově doplnila paní Ivana Brzobohatá. Pouze Martin Vojtěch přijal 
funkci předsedy kontrolního výboru.  
 
ANO 2011 

Předseda místní organizace – Martin Urbánek 

Místní organizace ANO 2011 byla v Mokré-Horákově založena v roce 2015. Během roku 2018 
opustil organizaci jeden člen. V komunálních volbách byla strana poměrně úspěšná, získala cca 7,5 
% hlasů a zároveň jeden mandát. Pan Martin Urbánek se stal členem rady obce.  
 
Spolky a společenské organizace 

 
Skautský oddíl 
Velkým úspěchem našich skautů bylo 2. místo na střediskovém kole závodu vlčat a světlušek, které 
se konalo koncem dubna v Ochozu. 
Vyvrcholením skautského roku bývá samozřejmě letní tábor. Ten v roce 2018 se nesl v indiánském 
duchu. Tábor zdejší skauti již několik let pořádají společně s oddílem z Klepačova (okresBlansko). 
Jejich tábořiště se nachází cca 5 km od města Letovice.  
Nový skautský rok zahájil oddíl hned ve čtvrtek 1. září. V oddíle vznikla nová družina lišek. Od září  
do prosince vyjeli skauti ještě na dvě výpravy – do Křtin a do Olomouce, berušky stihly filmový 
maraton a všichni ještě roznášení Betlémského světla a oddílovou vánoční besídku.  
Letošní cesta Betlémského světla byla trochu jiná. Světlo zažehnuté v jeskyni Narození se 
v posledních letech předávalo vždy ve Vídni, ovšem v roce 2018 se předání uskutečnilo v Linci, kde 
celá novodobá tradice začala. Odtud putovalo Betlémské světlo vlakem do České republiky a díky 
skautským kurýrům do Prahy, Brna a Olomouce. 22. prosince jezdila Brnem Betlémská tramvaj, 
v níž měli hlídku i skauti z Mokré-Horákova. Ti potom odpoledne předali Betlémské světlo na 
Sousedském setkání paní starostce Barboře Švehlové a následující den 8 skupinek skautů roznášelo 
světlo po obci.  
 
Sbor dobrovolných hasičů 

Starosta – Michal Janků 
Velitel jednotky SDH – Michal Fasura 
Sbor dobrovolných hasičů patří k nejdéle fungujícím spolkům na katastru obce (v Mokré od roku 
1901!). Je proto potěšitelné, že činnost sboru není jen formální, ale že místní hasiči obětují práci 
pro sbor spoustu volného času.  
Alespoň základní údaje, které dokumentují jejich činnost. Za rok 2018 byla zdejší jednotka 
přivolána k 18 událostem, z toho v 10 případech se jednalo o požár. Školením odbornosti ve 
školicím zařízení v Tišnově prošli dva noví velitelé jednotky. 
Díky dotaci z Jihomoravského kraje zakoupil sbor čtyři zásahové obleky (včetně obuvi a přileb). 

Proběhla také výměna radiostanic ve vozidlech a formou brigády i oprava vrchního pláště 
cisternové nástavby zásahového vozidla Tatra 815.  
 
Požární sport 
Již čtvrtým rokem reprezentují v požárním sportu náš sbor dva týmy. Tým A se v roce 2018 účastnil 
12 soutěží a 7x stál na stupních vítězů. V rámci Velké ceny okresu Vyškov skončil jako 6. Tým B 
zatím spíše sbírá zkušenosti. Kromě toho se zdejší hasiči účastnili i netradičních závodů (např. 
simulace zásahu v Pozořicích či tzv. Babického záchranáře, kde bylo třeba mimo jiné resuscitovat 
kojence nebo vyprošťovat osobu zpod auta).  



Další akce sboru 

Kromě požárního sportu a zásahů stihli hasiči uspořádat opět velmi úspěšný ples. Při dubnovém 
sběru železného šrotu nasbírali v obci 7 tun železa  a koncem téhož měsíce nechyběli ani na 
hasičské pouti ve Křtinách. V červnu se díky jejich iniciativě konalo v Kulturním domě v Horákově 
vystoupení Zdeňka Izera pod názvem Na plný coole.  
 
Železné hasič Mokré-Horákova 

Dne 17. 6. 2017 SDH Mokrá pořádal druhý ročník soutěže TFA Mokrsko-horákovské železné hasič. 
TFA (Toughest Firefigter Alive v překladu Nejtvrdší hasič přežije) je soutěž jednotlivců, jedná se 
o nejtěžší hasičskou soutěž, závodník je oděn do třívrstvého zásahového obleku, zásahových bot, 
helmy a rukavic, na zádech má jako zátěž dýchací přístroj, celá tato výstroj váží cca 20 kg. Takto 
oblečen plní v co nejkratším čase silové a vytrvalostní disciplíny. 
Letos se v Mokré před knihovnou závodilo ve třech kategoriích: muži, ženy a master, což je 
kategorie, ve které má závodník na sobě navíc masku a dýchá vzduch z lahve na zádech. 
Závodu se zúčastnilo celkem 21 mužů, 7 žen a 7 masterů ze čtyř krajů naší republiky. Z domácích 
závodníků se soutěže účastnili v kategorii muži Libor Polák a Jakub Macháček a v kategorii master 
pak Petr Fianta a Mirek Neveselý. Bohužel ani v jedné kategorii nestáli naši na stupních vítězů.  
Soutěž podpořila obec Mokrá-Horákov, místní hasiči i některé firmy a jednotlivci.  
 

33. ročník soutěže požárních družstev  
Druhá neděle v září je už léta v Mokré-Horákově vyhrazena hasičské soutěži. Ani v roce 2018 tomu 
nebylo jinak. Ale jedna zásadní věc se změnila. Tentokrát se nesoutěžilo na hlavním hřišti pod 
Horákovem, ale na spodním. Hlavní hřiště bylo příliš podmáčené a navíc hasiči k tréninkům 
používají to spodní. 
Na soutěž přijelo celkem 18 týmů, 11 družstev mužů a 7 týmů žen. V hlavní soutěži vybojovali 
v těžké konkurenci muži z našeho áčka první příčku před Hodějicemi! Tým B z Mokré-Horákova 
obsadil ve svém osobním rekordu výborné páté místo.  
 
Moravská liga TFA (Toughest Firefigter Alive v překladu Nejtvrdší hasič přežije) a FCC 

V roce 2018 se Moravské ligy TFA účastnil člen SHD Mokrá-Horákov pan Miroslav Neveselý 
z Horákova, který v lize obsadil 11. místo. Kromě toho se účastnil také dvou mezinárodních závodů 
FCC Firefighter Combat Challenge, jedná se o nejnáročnější hasičskou soutěž), a to v Jihlavě a 
v rakouském městě Wels. 
 

Senior klub Mokrá 

Předsedkyně klubu – paní Marta Hřebíčková 

Také 39. rok fungování klubu zahájili senioři z Mokré ve sportovním duchu. Už v deset hodin na 
Nový rok se sešli u kapličky v Mokré, aby společně ušli první novoroční kilometry. Už druhým 
rokem chápou svoji procházku jako Memoriál Lubomíra Hřebíčka. 
Na lednových klubových setkáních plánovali svůj 29. ples, který proběhl 27. ledna v restauraci 
U Zbojníka. K tanci a poslechu hrála tradičně skupina Melodie.  
Začátkem února navštívil klub starosta Aleš Ryšánek v doprovodu tajemníka Ing. Ivana Charváta. 
V únoru si senioři z Mokré zajeli na ostatkovou zábavu do Hostěnic, potěšili se také chvilkou 
poezie a zůstal čas i na zahrádkářské okénko. 
Mezinárodní den žen pojali v klubu netradičně, obsluhy se ujali pánové, což samo o sobě dalo 
podnět k veselí a dobré náladě. Ještě před Velikonocemi přijal pozvání do klubu cestovatel Jiří 
Slavík, který přítomným přiblížil dalekou Indonésii. A pak už se pletly pomlázky. 
Během letních měsíců se senioři z Mokré rádi setkávají na zahradě na venkovním posezení, o které 
pečuje pánská část klubu. V červenci někteří využili možnosti zajet se podívat do výrobny balónů, 
která se nachází v Brně-Židenicích. 
Na říjen naplánovali mokrští senioři kromě běžných schůzek také výlet do Ivančic a Podzimní 
dostaveníčko v restauraci U Zbojníka. Hudební produkce se opět ujala skupina Melodie. Bohužel 
v závěru měsíce přišla smutná zpráva, že zemřela bývalá předsedkyně klubu paní Ludmila 
Kolečkářová. Měsíc listopad svým charakterem trochu láká k rekapitulacím a ohlédnutí. To platilo 
i o činnosti klubu, ale kromě ohlížení se také plánovalo už na rok příští, např. relaxační pobyt 
v Piešťanech. Jakýmsi ohlédnutím až do dětství byla i přednáška paní knihovnice Ivany Brzobohaté 
o Hansi Christianu Andersenovi a jeho pohádkách koncem listopadu.  
Začátek prosince přál mezigeneračním setkáním. Nejdřív byli senioři pozvaní do mateřské školky a 
pak na předvánoční koncert ZUŠ. Jedenáctého prosince se členové klubu vypravili na výlet do 
Uherského Hradiště, do skanzenu v Modré a do Kovozoo. Nepříliš vlídné počasí vyvážilo příjemné 
posezení v restauraci U Stupárků v Hostěnicích. Druhá polovina měsíce už byla ve znamení 
blížících se Vánoc. Ještě 20. prosince zavítala do klubu nově zvolená paní starostka Ing. Barbora 
Švehlová, aby všem přítomným popřála hezké vánoční svátky i rok 2019.  



Klub důchodců v Horákově 

Předsedkyně – Marie Koutná 

V roce 2018 vstoupil Klub důchodců v Horákově do své 23. sezóny a pravidelné schůzky se konaly 
opět vždy v úterý odpoledne. 
Jarní měsíce roku 2018 přinesly veselí i smutek. Smutek z odchodu jedné z dlouholetých členek 
klubu a na druhé straně veselí při oslavě masopustu či na představení pana Donutila. Stranou 
nezůstalo ani poučení v podobě přednášky Šimona Straky o historii vápenictví v Mokré. Před 
Velikonocemi navštívil klub tvaroženský pan farář a v dubnu se také slavily devadesátiny paní 
Libuše Vaňáčkové. 
Druhé pololetí roku 2018 zahájili v klubu oslavou dalších devadesátin, tentokrát paní Zdeňky 
Ryšánkové. 
I letos využili důchodci z Horákova služeb Turistického informačního centra Brno a vyjeli společně 
na vyhlídkovou jízdu na hrad Veveří. Během podzimu se vzpomínalo při mši svaté na zemřelé. 
V předvánočním čase se do klubu přišla představit nová paní starostka Barbora Švehlová a 
zároveň se také seznámila s provozem klubu i celého domu s pečovatelskou službou. Druhý den po 
návštěvě paní starostky se v klubu objevily děti ze zdejší mateřské školy, aby předvedly všechno, co 
si připravily. Ani v roce 2018 nechyběly pod vánočním stromkem v domě s pečovatelskou službou 
dárky, koledy a dobroty. 
 
Společenství věřících 
Tříkrálová sbírka 

V sobotu 6. ledna 2018 se za téměř jarního počasí vydalo po obci Mokrá-Horákov 16 skupinek 
koledníků. Těm se podařilo vykoledovat celkem 82 277 Kč, což je zase o něco víc než 
v předcházejícím roce. Získané finanční prostředky budou použity na nové jednolůžkové pokoje 
v Hospici svatého Josefa v Rajhradě a na zakoupení pomůcek pro mobilní hospic.  
 

Tradiční mše 

Horákovská mše 

Letošní poutní mše připadla na neděli 6. května a za pěkného počasí a hojné účasti věřících ji 
sloužil tvaroženský farář otec Brtník.   
 
Mokrská mše 

Tradiční mše v Mokré připadla v roce 2018 na neděli 29. července. Za pěkného počasí se na 
prostranství před kaplí Proměnění Páně sešly asi dvě stovky věřících. Mše se poněkud lišila od těch 
předcházejících, neboť se na ní loučil otec Brtník, který ve farnosti několik let sloužil.  
 
Setkání u obnovené kaple Mitrovských 

Setkání u obnovené kaple Mitrovských se v roce 2018 neslo ve slavnostnějším duchu. Jednak 
termín setkání připadl na 16. září, tedy na svátek svaté Ludmily, jednak jsme si po celý rok 
připomínali sté výročí vzniku samostatné Československé republiky. Navíc to byla první příležitost 
setkat se u kaple s novým farářem Davidem Ambrožem.  
 
Betlém 

Opět se na Štědrý den odpoledne sešlo na prostranství před kaplí Proměnění Páně množství lidí, 
aby zhlédli komponované pásmo písniček vztahujících se k narození Ježíše. Milé setkání pak 
zakončil společný zpěv koled.  
 
Kulturní dění v obci 
 
Historická výročí 
Sté výročí ukončení 1. světové války a vzniku Československé republiky 

Dá se říci, že rok 2018 se v celé republice nesl ve znamení stého výroční ukončení 1. světové války 
a vzniku samostatné Československé republiky. Je pochopitelné, že i Mokrá-Horákov chtěla výročí 
důstojně připomenout. S iniciativou přišli zástupci tělovýchovné jednoty a hasičů, kteří přišli 
s myšlenkou umístění pamětní desky u lípy Svobody v Mokré a zároveň vysazení lípy Sv. Václava na 
farním pozemku v Líchách.  
Výtvarného zpracování pamětních tabulek k oběma lipám se bez nároku na odměnu ujala Kristýna 
Drápalová z Mokré. Zároveň vytvořila i návrh pamětních mincí, které byly při této příležitosti 
zhotoveny. Nerezové tabulky a jejich ukotvení vyrobila firma LASPEKTRUM .  
Celá oslava byla zahájena v neděli 28. října 2018 ve 14 hodin u lípy Svobody v Mokré. I přes 
nevlídné počasí se akce zúčastnilo několik desítek lidí. Za přítomnosti čestné stráže hasičů i skautů 
se po vyslechnutí hymny samotného aktu odhalení pamětní desky ujala paní Eliška Patáková, dcera 
legionáře, který před sto lety pomáhal lípu Svobody sázet. Slavnostní okamžik využil i starosta 



hasičů k udělení několika pamětních medailí. 
V 15 hodin akce pokračovala zasazením nové lípy sv. Václava na farním pozemku v Líchách. Člen 
farní rady Pavel Zouhar vysvětlil, proč bylo k výsadbě zvoleno právě toto místo. Už v roce 1941 
obec Horákov prodala Kostelní jednotě Horákov-Mokrá v Líchách pozemek o výměře cca 83 arů 
na stavbu kostela a darovala pozemek o výměře asi 45 arů na zřízení hřbitova. Nové lipce i místu 
požehnal tvaroženský farář otec David. V sychravém počasí pak přišel vhod teplý čaj a koláče. 
Ti, kteří chtěli přispět na lípu či pamětní desky, si mohli zakoupit za symbolických 100 Kč pamětní 
minci.  
Součástí oslav byla i výstavka dobových fotografií a dokumentů v sále mediatéky. K ní viz dále. 
 
Další historická výročí roku 2018 

1908 – postavena pila na Říčkách 

1928 – postavena malá vápenka pana Keitha 

1933 – vznik fotbalového klubu v Horákově 

1953 – přemístění pomníků padlých v Mokré 

1968 – zahájena výroba v cementárně Mokrá, předáno 150 bytových jednotek 

1973 – zahájena výstavba vodovodu na Říčkách 

1983 – generální oprava silnice přes Mokrou 

1993 – založen Svazek Říčky, oddělení fotbalového klubu od tělovýchovné jednoty 

1998 – rekonstrukce návsi v Horákově 

2003 – vybudován sběrný dvůr 

2008 – otevření víceúčelového sálu v mediatéce 

2013 – spojovací chodník z Horákova na sídliště 

 
Zajímavosti z historie obce, popř. regionu 

Archeologické výzkumy na katastru obce  
Dá se říci, že dvorním archeologem Mokré-Horákova je Mgr. Petr Kos, který je pracovníkem 
Ústavu archeologické péče v Brně a bez kterého se už léta neobejde žádný zajímavý nález na 
katastru naší obce.  
Petr Kos se už od roku 1995 podílel jako archeologický dohled na řadě staveb (např. těžba lomu 
v Mokré, kanalizační sběrač, optická kabelová síť, nová výstavba, výstavba silnice mezi mokrskou 
a horákovskou myslivnou…).  
Podařilo se mu mimo jiné doložit a částečně prozkoumat objekty spojené s výrobou vápna, popř. 
cihel. V mokerském lomu to byly např. pozůstatky dvou pecí, které mohly patřit vápeníkovi Blažeji 
Boudnému, který pálil vápno v trati U Myslivny do roku 1860.  
Na horákovském katastru v souvislosti s výstavbou silnice mezi mokrskou a horákovskou myslivnou 
a budování stezky Singletrail zase zkoumal výrobní okrsek Nad Panskou skalou. Nálezy dokládají 
čtyři polní vápenné pece, z nichž jediná asi měla trvanlivější kameno-cihelnou konstrukci. Snad 
mohla i souviset s rekonstrukcí zámku v Sokolnicích koncem 19. století, kdy je doložen záznam o 
značné dodávce vápna z Vápenky Kousal (1884). Další pece mohou souviset se stavební činností 
na sokolnickém panství ještě za Dietrichsteinů ve 30. letech 19. st.  
Petr Kos věnoval pozornost i zajímavé lokalitě zvané dnes Palaška poblíž horákovské myslivny. 
Palaška je asi zkomoleninou slova Pálačka, což bylo pojmenování pro vápennou pec. Ta 
pravděpodobně souvisela s budováním myslivny (1852). Poblíž býval i písečník (písečňák), kde se 
těžil písek. Tehdy se budoval i rodový památník Mitrovských a cihelná konstrukce studánky za 
myslivnou. Snad Mitrovští zamýšleli i jakýsi romantický areál, jehož součástí mohly být drobné 
cihelné a dřevěné stavby (altánky). V údolí Říčky je doložen altán, popř. vyhlídka na hraně 
hradiska Staré Zámky či kamenné úpravy na návrší Velký Hornek.  
 
Činnost obecní knihovny 

V roce 2018 registrovala knihovna 392 čtenářů, 76 % (298) tvořily ženy, 24 % (94) muži a děti do 
15 let jsou zastoupeny 35 % (139) 
Knihovna má k 31.12.2018 12 925 svazků – naučná dospělí 2 882, beletrie 6 552, naučná mládež 
771 a mládež beletrie 2 750, 27 titulů periodik, z toho 8 pro mládež. 
 
Besedy 

Beseda se spisovatelkou Petrou Braunovou 

Spisovatelka Petra Braunová zavítala do Mokré 10. května a čtyř besed s ní se zúčastnila skoro 
celá základní škola. Je třeba ocenit, že paní Braunová dokázala zaujmout jak malé, tak velké 
posluchače. 



Besedy s prvňáčky a pasování na čtenáře 

Obecní knihovna Mokrá-Horákov se už řadu let zapojuje do projektu s názvem Knížka pro 
prvňáka. Cílem projektu je rozvoj čtenářských návyků již od prvního ročníku školní docházky. 
Každý rok mohou děti v rámci projektu dostat knížku, která je původní českou novinkou, je určena 
výhradně pro účastníky projektu a není možné ji běžně koupit v knihkupectví. V roce 2018 se 
knížkou pro prvňáka stala Bráchova bota od spisovatelky Evelíny Koubové a ilustrátorky Radomíry 
Kielbergové. 
Zdejší prvňáci zavítali na besedu do knihovny poprvé už na podzim. V dubnu přišli znovu, a jedna 
třída tam dokonce přespala. Začátkem června pak došlo na pasování na čtenáře, ale nejdřív museli 
prvňáci splnit několik úkolů. Po čtenářském slibu je už mohl starosta Ryšánek všechny pasovat na 
právoplatné čtenáře. 
 
Večer s ruskými pohádkami u samovaru 

Večer s ruskými pohádkami u samovaru se uskutečnil ve zdejší knihovně v rámci kulturního 
festivalu Ruské jaro na Moravě. V sobotu 7. dubna měli děti i dospělí možnost vyslechnout v sále 
mediatéky Puškinovu pohádku O zlaté rybce nejprve v ruštině a následně v českém překladu. Pak 
přišlo na řadu promítání kreslených pohádek a nechyběla ani ochutnávka ruských specialit – 
pirohů a čaje ze samovaru. 
 
Noc s Andersenem 

Noc s Andersenem se v rámci republiky konala již poosmnácté, u nás v obci šlo o 12. ročník. Tu 
letošní zpočátku provázely drobné nesnáze, ale nakonec všechno dobře dopadlo. Kvůli poruše 
topení bylo potřeba odsunout termín Noci s Andersenem o dva týdny, takže připadla na pátek 
třináctého.  
V knihovně se sešlo celkem 25 dětí nižšího stupně základné školy. Během večera přišla řeč na např. 
na Rychlé šípy či Statečného cínového vojáčka. Kromě kvízů, malování, deskových her a 
loutkového divadla nechyběl ani film a pojídání pizzy, kterou přivezl pan Lazarčík. K snídani pak 
byly výborné koláče a muffiny. 
 
Divadelní představení 
Podobně jako v roce 2017 měli možnost občané Mokré-Horákova využít nabídky lístků na 
představení v některém z brněnských divadel.  
V dubnu se jelo na Vančurovo Rozmarné léto, které se netypicky inscenovalo v cirkusovém šapitó, 
jež bylo postaveno v Lužánkách. Koncem roku využila paní knihovnice grantu Národního divadla 
Brno a nabídla zájemcům zájezd na představení Ostrov pokladů.  
 
Jižní Morava čte 

Také v roce 2018 se Obecní knihovna Mokrá-Horákov zapojila do projektu na podporu dětského 
čtenářství Jižní Morava čte, který pořádá Městská knihovna Břeclav a Moravská zemská knihovna 
v Brně za finanční podpory Jihomoravského kraje. Jedná se o literárně-výtvarnou soutěž, do které 
se mohou zapojit děti ve věku od 4 do 15 let, a to jak jednotlivci, tak skupiny. Nově byla v roce 
2018 vytvořena kategorie audiovizuálních děl pro dětské kolektivy od 8 do 15 let. Tématem byla 
Moje obec – moje město – můj kraj za sto let.  
 
Skautská pošta 

Místní knihovna se zapojila i do projektu Skautská pošta, kterým se Česká televize snažila v roce 
stého výročí vzniku republiky připomenout pomoc skautů nově vznikajícímu státu i další historické 
mezníky. 
 
Beseda s Petrou Dvořákovou a ilustrátorem Adolfem Dudkem 

Během podzimu přijali pozvání do Mokré oblíbená spisovatelka paní Petra Dvořáková a ilustrátor 
Adolf Dudek. Paní Dvořáková s dětmi mluvila nejen o knížkách a o psaní, ale s těmi většími také o 
poruchách příjmu potravy.  
 
Mokerský knihotoč 

Paní knihovnice Ivana Brzobohatá ve spolupráci s žákovským parlamentem základní školy 
připravila v listopadu dobročinný bazar knih pod názvem Daruj knihu pod stromeček. Výtěžek 
z knižního bazaru, který mimochodem všechny překvapil, neboť se podařilo vybrat 11 tisíc korun, 
poputuje na studia keňského chlapce Vincenta, jehož základní škola podporuje už desátým rokem. 
Úspěch akce byl veliký, takže se dá očekávat i její další ročník.  



Besedy pro MŠ, ZŠ a seniory 

Děti z Mateřské školy Mokrá-Horákov chodí do knihovny pravidelně dvakrát za pololetí. Kromě 
mokerské mateřinky přišly na besedu do naší knihovny i děti z Mateřské školy v Hostěnicích a ve 
Tvarožné. 
Co se týká žáků základní školy, o prvňáčcích jsem se zmiňovala už výše. Kromě nich přišly i děti ze 
druhého a třetího ročníku. Druháci se ještě seznamovali s fungováním knihovny a třeťáci se 
věnovali tématu advent. Vyhledávání informací a prezentace práce zase zajímala šesťáky.  
 
Výstavy 

Prostor knihovny je často využíván k menším výstavám. Kromě stálé výstavy starých knížek si tady 
mohli zájemci prohlédnout taky výtvarné práce pátých tříd či absolventské práce devátého ročníku.  
K vidění zde byly i mikrofotografie z projektu Quarry Life Award, které poskytl Českomoravský 
cement. Koncem roku nechyběla výstava betlémů.  
 
Výměnný fond 

Od roku 2017 je obecní knihovna střediskem výměnného fondu pro blízké okolní neprofesionální 
knihovny. Knihy pořizuje nadřízená regionální knihovna v Kuřimi a ta naše zprostředkovává 
výpůjčky dvaceti okolním neprofesionálním knihovnám. 
 
Czechpoint 
V dubnu 2016 byla v knihovně zřízena pobočka informačního systému veřejné správy – Czechpoint. 
Jen za rok 2018 legalizovala paní knihovnice přes 420 podpisů a vydala 65 výpisů z rejstříku 
trestů. 
 
Využití víceúčelového sálu 

Celkově se dá říci, že je sál mediatéky poměrně využíván. Každou středu dopoledne zde fungoval 
Klubík pro nejmenší a podvečer tradičně vyhrazen mši. V úterý se v sále cvičilo pilates, ve čtvrtek 
pak power joga. 
Z pravidelných akcí můžeme jmenovat např. vítání občánků, svatby, jarní a podzimní bazárek 
dětského oblečení… Kromě toho se v sále uskutečnilo několik besed, dvě divadelní představení pro 
základní školu, přednáška, výstava, veřejné promítání, porada knihovníků, školení a dvakrát se zde 
konaly volby (volba prezidenta republiky a komunální volby).  
K některým z jmenovaných akcí viz kapitola Činnost obecní knihovny, popř. níže.  
 
Prezentace absolventských prací žáků ZŠ Mokrá-Horákov 

V polovině února představili veřejnosti v sále mediatéky své absolventské práce žáci deváté třídy 
zdejší základní školy. Předstoupit před sál zaplněný rodiči, učiteli, spolužáky i dalšími návštěvníky 
jistě není snadné, ale deváťáci to zvládli s přehledem.  
 
Z Tvarožné do Fátimy a nazpět 
V sobotu 7. dubna 2018 se konalo cestopisné posezení s farářem Jiřím Brtníkem, jež neslo název 
Z Tvarožné do Fátimy a nazpět. Tvaroženský pan farář vyprávěl zájemcům o svém zhruba 2 800 km 
dlouhém putování v létě roku 2017. 
 
Vítání občánků 

V sobotu 12. května 2018 přivítal starosta Aleš Ryšánek slavnostně 17 nových občánků Mokré-
Horákova, z toho 11 holčiček. 
Druhou prosincovou sobotu se v sále mediatéky konalo další slavnostní vítání občánků v roce 
2018. Tentokrát se milé povinnosti ujala nově zvolená starostka Barbora Švehlová. V prosinci se 
k vítání dostavilo celkem 11 dětí, z toho 4 kluci. 
 
Vápenická přednáška 

V neděli 24. června 2018 se v sále mediatéky uskutečnila přednáška věnovaná historii vápenictví a 
výroby cementu v Mokré.  
O nejstarší fázi vývoje pálení vápna hovořil Mgr. Petr Kos z Ústavu archeologické památkové péče 
Brno, který se touto problematikou dlouhodobě zabývá. Petr Kos nejen odkrývá pozůstatky 
vápenných pecí, ale věnuje se také experimentálnímu pálení vápna středověkou metodou.  
Následovalo vystoupení Šimona Straky, studenta Gymnázia Šlapanice, který zde prezentoval část 
své práce, jež vytvořil v rámci soutěže s názvem Středoškolská odborná činnost. O závěr přednášky 
se postaral pan Jindřich Sehnal, bývalý dlouholetý ředitel cementárny, který v závodě pracoval už 
od roku 1968, tedy od samého počátku. Přednášky se zúčastnilo zhruba pět desítek posluchačů, 
kteří v závěru neváhali přednášejícím klást nejrůznější dotazy či jejich poznatky doplnit a upřesnit. 
Součástí přednášky byla i výstavka fotografií a materiálů v prostorách knihovny.  



Výstavka k výročí ukončení 1. světové války 

Součástí oslav stého výročí ukončení 1. světové války a vzniku republiky byla i výstavka dobových 
snímků a dokumentů z Mokré a Horákova. Výstava se konala v sále mediatéky v neděli 28. října 
2018 od 14 do 18 hodin. Autorem malé expozice byl Šimon Straka z Horákova, který již v roce 
2017 napsal práci s názvem Dopady 1. světové války na obyvatele Horákova. K vidění byly i 
unikátní materiály z Vojenského historického archivu v Praze.  
Jako kronikářka obce jsem požádala Vojenský historický archiv v Praze o vyhledání materiálů 
vztahujícím se k občanům Mokré a Horákova a díky pochopení vedení obce jsme mohli tyto 
materiály přímo v Praze prostudovat a následně nám archiv vyhotovil jejich kopie.  
Bylo potěšitelné, že ti, kteří se na výstavu přišli podívat, projevovali skutečný zájem. Část panelů 
s fotografiemi a dokumenty byla následně přenesena do samotné knihovny, kde si ji do konce 
listopadu mohli prohlédnout další zájemci. 
 
Těžké roky Velké války 

Obec Tvarožná ke stému výročí ukončení 1. světové války a vzniku Československé republiky 
vydala knihu Františka Kopeckého s názvem Těžké roky Velké války. Autorovi se podařilo 
shromáždit bohatý materiál, který se týká období 1. světové války v rámci tvaroženské farnosti, tedy 
obcí: Tvarožná, Velatice, Blažovice, ale také Mokré a Horákova. Kniha přináší nejen údaje 
z databáze Vojenského historického ústavu, ale také zápisy z matrik, deníků, obecních, školních, 
popř. i rodinných kronik. Velmi cenné je také množství fotografií, které se panu Kopeckému 
podařilo shromáždit.  
 
Zlatá svatba 

Dne 17. 11. 2018 se stal sál mediatéky v Mokré svědkem Zlaté svatby manželů Zdeňky a Pavla 
Konečných. Svatbu po 50 letech manželství jim jako poděkování uspořádaly jejich děti. Není bez 
zajímavosti, že tato svatba byla premiérou nové paní starostky v roli oddávající.  
Pozn. Kromě zlaté svatby se na katastru v roce 2018 odehrála ještě jedna svatba, která se také 
konala v sále mediatéky.  
 
Vytíženost Kulturního domu v Horákově 

Během roku 2018 se v sále Kulturního domu v Horákově konalo cca 15 obecních akcí a asi 25 
soukromých akcí (oslavy, schůze). K některým z obecních akcí podrobněji dále. 
 
Novoroční koncert 
Základní škola ve spolupráci s mateřskou a s obcí Mokrá-Horákov připravily na pátek 12. ledna 
2018 v sále Kulturního domu v Horákově pásmo písniček a hudebních vystoupení jako oslavu 
vstupu do nového roku. Snad ani není třeba zdůrazňovat, že rodiče a prarodiče dětí z mateřské 
školy či z nižšího stupně základní školy ocenili vystoupení dlouhým a zaslouženým potleskem. 
 
Plesová sezóna 

Do plesové sezóny můžeme zahrnout tři plesy (obecní, školní a hasičský) a měli bychom k nim 
připočítat i fotbalový věneček, karneval pro nejmenší a Valentýnské trsání.  
Jako první se odehrál začátkem února ples hasičů.  
Koncem února přišel na řadu Obecní ples. Moderátory večera byli Kamila a Jan Tománkovi, 
tanečníci známí ze soutěže Star Dance, a pozvání také přijali herečka Daniela Šinkorová a 
tanečník Jan Onder. Obecní ples měl opět velkou návštěvnost a bohatou tombolu. 
První březnová sobota patřila fotbalistům a jejich tradičnímu věnečku.  
Plesovou sezónu uzavřel 26. školní ples v polovině března. Atraktivní program v podání bývalých 
i současných žáků přitáhl spoustu návštěvníků. Zlatým hřebem večera bylo pak předtančení žáků 9. 
třídy.  
Organizátoři všech plesů dokázali získat řadu sponzorů, nejčastěji přímo z Mokré-Horákova. 
 
Ptejte se mě, na co chcete 

V pátek 6. dubna opět zavítal do Mokré-Horákova oblíbený herec Miroslav Donutil. Tentokrát 
s pořadem Ptejte se mě, na co chcete. Jak už název napovídá, pořad se do značné míry odvíjí od 
dotazů, které pokládají diváci. 
 
Koncert ke Dni matek 

Vedení obce ve spolupráci s mateřskou a základní školou připravilo na neděli 13. května koncert 
ke Dni matek, který se konal v sále Kulturního domu v Horákově. Děti po přestávce vystřídala 
skupina Karel Gott Revival.  



Na plný coole 

Začátkem června vystoupil v Kulturním domě v Horákově díky iniciativě místních hasičů známý 
bavič Zdeněk Izer se svým představením Na plný coole.  
 
Školní akademie 

Těsně před koncem školního roku se v prostorách kulturního domu sešla celá základní škola. 
Konala se zde totiž Školní akademie, kterou si nikdo z žáků ani z vyučujících či rodičů nechtěl 
nechat ujít.  
 
Obecní hody – 1. září 
Zvládnout přípravu Obecních hodů není vůbec jednoduché. Tentokrát se do ní pustilo deset párů a 
tři sklepníci. Organizátoři přišli s nápadem, že v případě příznivého počasí se bude konat večerní 
zábava na hřišti pod Horákovem. Bohužel počasí jim udělalo čáru přes rozpočet. Nakonec to ale 
nevadilo. Všechno proběhlo tak, jak mělo. Kroje byly z Holubic, boty z Hodějic, víno z Perné, 
kapela Ištvánci ze Šardic, a to je základ.  
Slavnostní nástup na sídlišti, průvod obcí a zakončení průvodu v Horákově před kapličkou. Účast 
na večerní zábavě byla veliká a tančilo se a zpívalo až do rána.  
 
Minipárty Karla Šípa a Josefa Náhlovského 

Z iniciativy vedení obce a kulturní komise se ve čtvrtek 20. září 2018 konala ve zdejším kulturním 
domě Minipárty Karla Šípa a Josefa Náhlovského. Oba pánové jsou zkušenými matadory na poli 
zejména televizní zábavy, takže o dobrou náladu nebyla nouze. Snad jen poznámka, že finančně se 
na zajištění této akce podíleli někteří sponzoři, jmenujme např. Českomoravský cement, TASY, 
Renocar, koupalište Mokrák, ReichMont… 

 
Mezinárodní den seniorů 

Vedení Základní školy Mokrá-Horákov už v loňském roce uspořádalo malou připomínku Dne 
seniorů, když navštívili počátkem října Klub důchodců v Horákově. Tentokrát zvolili jiný model. 
Využili toho, že na Školní akademii v červnu připravili řadu vystoupení, a některá z nich předvedli 
na podzim i místním seniorům v sále kulturního domu.  
 
Ples žáků základní školy 

Ještě koncem roku si žáci základní školy užili svůj ples v horákovském kulturáku. 
 
Další kulturní a společenské akce 

 
Ostatkový průvod 

Na sobotu 17. února 2018 zdejší hasiči naplánovali tradiční ostatkový průvod. Do příprav sice 
zasáhla chřipková epidemie, ale i tak se už v deset hodin od hasičské zbrojnice vydalo 18 masek. 
Nezapomněli navštívit ani dům s pečovatelskou službou, kam určitě vnesli velký rozruch. Samotný 
průvod skončil kolem 17. hodiny, ale zábava pak pokračovala od 20 hodin v restauraci U Zbojníka.  
 
Ukliďme svět 
Do letošního již osmého ročníku celorepublikové akce s názvem Ukliďme svět se v naší obci 
zapojilo asi nejvíc dobrovolníků v dosavadní historii. Uklízet přišla v sobotu 7. dubna asi stovka 
lidí, z toho polovinu tvořily děti. Zapojily se i paní učitelky z mateřské i základní školy a příkladem 
šel i pan ředitel. Věkové rozpětí účastníků bylo od 6 do 73 let. Počasí akci přálo a závěrečná tečka 
v podobě ochutnávky medů a medoviny pana Zouhara potěšila všechny. 
 
Pietní akt u pomníku padlých 
V den výročí osvobození obce Mokrá, tedy 25. dubna se u pomníku v Mokré sešlo několik občanů, 
aby uctili památku obětí 2. světové války.  
 
Pálení čarodějnic 

V roce 2018 byl scénář dosavadního průběhu pálení čarodějnic trochu pozměněn. Do přípravy se 
společně s učitelkami z mateřské školy zapojily i děti ze žákovského parlamentu základní školy. 
Žáci vypomáhali na stanovištích, které lemovala cestu od mateřské školy až do knihovny. Po 
úspěšném zdolání všech úkolů na děti čekalo opékání špekáčků, nějaká ta sladkost a taky společné 
focení. Ke zdárnému průběhu celé akce přispěli taky zdejší hasiči a členové pracovní skupiny obce. 



Májové hody 
Poslední květnová sobota patřila zdejším Májovým hodům. V předcházejícím roce počasí Májovým 
hodům nepřálo, o to víc si ty v roce 2018 všichni užili – nejen tucet stárek, 4 policajti, 2 sklepníci a 
deset krojovaných dětí, ale i diváci, kteří průvod obcí s Miločankou doprovázeli, nebo ti, co si 
nenechali ujít večerní zábavu na prostranství před restaurací U Zbojníka.  
 

Motosraz BUnGR 

Koncem června místní motorkáři uspořádali motosraz s názvem BUnGR. Akce probíhala 
v prostoru bývalé vojenské hlásky v Horákově. Hlavní brána areálu se pro zájemce otevřela již 
před polednem. Návštěvníci měli možnost se seznámit s ukázkami starší pozemní vojenské techniky, 
která se tam ten den sjela.  
Po poledni pak Horákovem, Mokrou a blízkým okolím projela kolona motorek. Po návratu 
pokračoval program soutěžemi, vystoupením Franty Kocourka a rockové kapely.  
Jedním z cílů organizátorů bylo finančně přispět ze vstupného malému Krasimovi, který prodělal 
dětskou mozkovou obrnu. Nakonec se vybralo kolem 30 tis. Kč.  
Na zajištění celé akce se podíleli i místní hasiči a sponzorsky ji podpořily i zdejší firmy.  
 
Uctění památky mistra Jana Husa 
Podobně jako v předcházejících letech se v předvečer výročí úmrtí Jana Husa připomínal jeho 
odkaz na Velké skalce v Mokré. Hasiči a pracovní skupina připravili vatru i místo konání akce a 
hrála kapela Sedlo Brno. Počasí se vydařilo a na akci přišly asi tři stovky lidí.  
 

Pool párty 

Jedním z „příspěvků“ provozovatelů zdejšího koupaliště k rozšíření kulturní nabídky během léta 
byla rokenrolová párty s taneční skupinou Brno Jivers, která se konala 12. července. 
 
Na stojáka live 

Zhruba o 14 dní později opět provozovatel koupaliště ve spolupráci s místními hasiči uspořádali 
v areálu koupaliště tzv. open air comedy show, na které vystoupili v současnosti velmi populární 
představitelé tzv. Stand up comedy - Lukáš Pavlásek, Karel Hynek, Daniel Čech a Dominik 
Heřman Lev.  
 
Jaroslav Samson Lenk zazpíval Mezi Stromy 

Určitě zajímavým zpestřením letošních prázdnin bylo pro mnohé příznivce folkové muziky 
vystoupení Jaroslava Samsona Lenka v kavárně Mezi Stromy. Písničky, vzpomínky a dobrá nálada 
nebraly konce. 
 
Hry bez hranic na Mokráku 

Provozovatelé místního koupaliště uspořádali 17. 8. 2018 celodenní akce pro děti i dospělé za 
doprovodu skupiny CCA Band. Den plný zábavy přinesl kromě koupání a různých soutěží taky 
kreativní dílny či malování na obličej. 
 
Filmové léto – Kinematograf bratří Čadíků 

Tak jako v předcházejícím roce uspořádal Kinematograf bratří Čadíků v naší obci 4 filmová 
představení. Tentokrát byl termín o něco příznivější. Ve dnech od 22. 8. do 25. 8. se na hřišti pod 
Horákovem promítaly čtyři filmy, tři filmové komedie (Bajkeři, Bezva ženská na krku a Špunti na 
vodě) a jedna pohádka – Anděl páně 2. Vstup na promítání byl zdarma a začínalo se vždy v 21 hod.  
 
Otevření lezecké stěny a beseda s Adamem Ondrou 

V rámci úvodní kapitoly jsem zmiňovala dotace, které obec během roku 2018 poskytla. Jednou 
z nich byla dotace ve výši 212 tis. Kč na pořízení a instalaci lezecké stěny v tělocvičně základní 
školy. Další potřebné finance (200 tis. Kč) poskytl Jihomoravský kraj a pro realizaci byla vybrána 
firma Makak climbing, s. r. o., z Jablonce nad Nisou. Instalace probíhala během letních prázdnin a 
začátkem školního roku. Konstrukce je tvořena ocelovými nosníky a opláštění je vyrobeno 
z březové překližky s povrchovou úpravou. 
Ve středu 3. října pak mohlo proběhnout slavnostní otevření nové lezecké stěny. Iniciátorem 
instalace nové stěny byl vlastně horolezecký oddíl tělovýchovné jednoty. Vedení oddílu spojilo 
zprovoznění stěny s besedou s trojnásobným mistrem světa v lezení Adamem Ondrou. Pro Adama 
Ondru to byla v pořadí už druhá beseda v naší obci, neboť už v roce 2017 přijal pozvání do Mokré. 
Tentokrát se besedovalo v jídelně základní školy.  



Rozsvícení Vánočního stromu 

Také v roce 2018 připravilo vedení obce na první adventní neděli rozsvícení vánočního stromu. 
Nechyběly koledy v podání dětí z mateřské školy ani další písničky s vánoční tematikou, s nimiž 
vystoupili ti o něco starší. Nechyběly stánky s dobrotami a drobnostmi pod stromeček. Pokračoval 
také prodej výrobků, jehož výtěžek byl určen Filipovi. Akce s názvem Šití pro Filípka vlastně 
vznikla už v roce 2017, kdy se pár kamarádek rozhodlo podpořit rodinu s postiženým Filípkem. 
Nápad vyrobit dárkové předměty (např. polštářky s levandulí) a prodávat je na akci Rozsvícení 
vánočního stromu vynesl několik desítek tisíc a hlavně obrovskou morální podporu rodině 
v nelehké situaci. 
 
Adventní koncert Mezi Stromy 

Adventní koncert se tentokrát trochu netradičně konal 22. prosince v prostorách kavárny Mezi 
Stromy. Oblíbené vánoční melodie si pro posluchače připravila paní Magda Honzáková a její žáci.  
Kdo přišel, jistě nelitoval.  
 

Sousedské setkání  
V sobotu 22. prosince se u kaple svatého Gotharda uskutečnilo sousedské setkání, na kterém 
vystoupily děti z MŠ Horákov a žákyně soukromé hudební školy Magdy Vítkové. I přes nepříznivé 
počasí se akce vydařila a příchozí měli také možnost zakoupit cukroví a další občerstvení. 
 
Zpravodaj 
Zpravodaj vycházel 28. rok. Za rok 2018 byla vydána celkem 4 čísla, která tiskla firma SAMAB 
group. Na prvním čísle ještě jako grafik spolupracoval Ing. Tomáš Vejmelka, od druhého čísla je 
uváděna v tiráži BM typo, s. r. o. Zůstal zachován formát A4 a součástí bylo opět poměrně velké 
množství fotografií, jejichž autorem je povětšinou fotograf pan František Krpenský. Zpravodaj 
vycházel v nákladu 1 180 kusů (od 2. čísla je uváděn počet 1 150 kusů) a byl distribuován zdarma. 
V elektronické verzi je ke stažení na stránkách obce. Poněkud se rozsahem lišila první dvě čísla – 
přes 40 stran, další dvě čísla 32 stran. 
 
Videozpravodaj 
Události převážně z obce zachycovalo celkem 5 řádných videozpravodajů a asi sedm speciálů, na 
nichž se podíleli pan František Krpenský a paní Zdenka Kárná.  
 
Webové stránky obce 

Po komunálních volbách došlo ke změně webových stránek obce. Záměrem bylo zpřehlednit a také 
provázat barevnost webových stránek a Zpravodaje.  
 
Aplikace Česká obec 

Obec Mokrá-Horákov se zapojila do projektu Česká Obec. Jedná se o mobilní aplikaci a jednotné 
místo, na kterém občané českých obcí, městských částí a měst získají rychlé a aktuální informace 
o událostech ve svém okolí. Aplikace pracuje s textem, obrázky, videi i externími odkazy. Do 
aplikace lze přidat libovolnou obec, pokud je zapojena do projektu. Aplikaci si mohou zájemci 
nainstalovat zdarma.  
 
Sport 
 
FC Mokrá-Horákov, z. s.  
Předseda klubu – Ing. František Mikulášek 

V sezóně 2017/18 přihlásilo vedení klubu do soutěží celkem 3 mužstva – muže, družstvo dorostu 
složené z dorostenců od nás a z Ochozu a družstvo mladších žáků. 
 
Muži 
Na konci předcházející sezóny odešel od mužů trenér Antonín Lukáš a funkci po něm převzal 
Oldřich Kříž. Do týmu přišlo i několik posil, které mají zkušenosti i z vyšších soutěží (např. Aleš 
Svícenec, Erik Pollák, Stanislav Šeda, Jakub Huňáček, Jakub Holubář). Základní kádr tvořili: 
kapitán Miroslav Trávníček, dále: Aleš Brablec, Jan Fousek, Filip Gale, Jiří Hájek, Jan Holý, 
David Hošek, David Jirda, David Komzák, Tomáš Kříž, Luděk Kubeš, Jaroslav Machek, Jiří 
Remeš, Libor Svícenec, Ruslan Štefek a v neposlední řadě gólman Jiří Linger. Družstvo se na konci 
sezóny umístilo na 5. příčce.  



Dorost Mokrá-Horákov/Ochoz 

Kluci, kteří v předcházející sezóně tvořili družstvo starších žáků, v sezóně 2017/18 hráli okresní 
přebor, který vznikl sloučením družstev za okresy Brno-město, Brno-venkov a Vyškov. Dorostenci 
z Mokré-Horákova a Ochozu absolvovali v létě týdenní soustředění v Hartvíkovicích. Družstvo 
vedli trenéři Jana Švábová a František Mikulášek. Podobně jako muži i dorostenci obsadili na 
konci sezóny 5. pozici v tabulce.  
Ještě před koncem sezóny sehráli přátelské utkání se slovenským vítězem soutěže dorostu v okrese 
Bratislava-vidiek - s klubem z Bernolákova.  
 
Mladší žáci 
Mladší žáci hráli okresní přebor skupiny A pod vedením trenérů Františka Galleho a Davida 
Hoška. Družstvo tvořili převážně kluci, kteří ještě v sezóně 2016/17 hráli v přípravce.  
 
Fotbalový věneček 

Ani v roce 2018 nezapomněli fotbalisté na svůj věneček, který se konal 3. března v Kulturním domě 
v Horákově.  
 
Údržba hřiště  
V jarních měsících došlo ve spolupráci s obcí k renovaci fotbalových střídaček a po ukončení 
sezóny pak proběhla regenerace travnaté hrací plochy.  
 
Zakoupení nových retro dresů 

Díky dotaci z obce a z Jihomoravského kraje zakoupil klub nové retro dresy v černo-bílé 
kombinaci, ve které hrávali naši hráči v 50. a 60. letech.  
 

Tělovýchovná jednota Mokrá-Horákov, z. s.  
Předseda – Jan Řezáč 
Počet členů v jednotlivých oddílech k 31. 12. 2018 
Celkem:    316 členů 
ASPV      87 

Tenisový oddíl   83 

Stolní tenis    29 
Volejbalový oddíl   20 
Nohejbalový oddíl   6 

Fitness     29 

Cyklistika    21 

Horolezecký oddíl   41 

 

Asociace sportu pro všechny 

Náčelník mužských složek: Stanislav Kolář 

Náčelnice ženských složek: Michaela Hladká 

Asociace sportu pro všechny registrovala v roce 2018 celkem 87 členů a zahrnovala tři složky:  
1. cvičení rodičů s dětmi (děti ve věku od 1,5 do 4 let) 
2. předškoláci (5 - 8 let)      
3. Klubík - cvičení pro rodiče s dětmi cca od jednoho roku 

Hlavní náplní všech tří složek jsou pohybové aktivity, u nejmenších dětí také rozvoj hrubé a jemné 
motoriky. V Klubíku se vedle cvičení věnují i kreslení, modelování a zhotovují i jednoduché 
papírové výrobky. 
Členové se pravidelně podílejí na přípravě a organizaci Dne dětí a dálkového pochodu A jdem. 
V roce 2018 se náčelník mužských složek Stanislav Kolář účastnil sokolského sletu v Praze. 
 
Den dětí  
I v roce 2018 připravily zhruba tři desítky členů TJ ve spolupráci s místními hasiči a za podpory 
řady sponzorů oslavu Dětského dne, tentokrát ve westernovém stylu. V sobotu 2. června se 
prostranství před základní školou opět stalo dějištěm velké párty plné her a zábavy. Přes dvě stovky 
dětí v doprovodu rodičů i prarodičů mohlo soutěžit a bavit se na 14 stanovištích. Vedle obří 
skluzavky, poníků a malování na obličej nechybělo ani velké pěnové pole, které nastříkali členové 
SDH. Kromě házení lasem, střelby z luku či pušky si mohly děti vyrobit taky např. náhrdelník, 
čelenku nebo třeba zvonkohru. Ke zdaru celé akce přispěla i řada sponzorů a pěkné počasí. 



Tenisový oddíl 
Předseda oddílu – Radim Kolář 
Členskou základnu tvořilo v roce 2018 celkem 41 dospělých a 42 dětí. V současnosti je velký zájem 
o tréninky ze strany mládeže, ovšem oddíl se dostal na hranici svých kapacitních možností.  
Vedení oddílu vyslalo do soutěží celkem 4 družstva: 2 dospělých, která se umístila zhruba ve středu 
tabulky, mladší žáky a babytenis, kteří sbírali své první soutěžní zkušenosti.  
 
Pořádání turnajů 

Oddíl uspořádal celkem 10 turnajů všech věkových kategorií včetně oddílových a amatérských. 
Nechyběl v pořadí již 6. ročník přátelského utkání s Velaticemi ve čtyřhrách. Letos se naši tenisté 
zasloužili o to, že pohár už druhým rokem zůstává u nás. 
 
Tenisový kemp 

Po dobré zkušenosti z roku 2017 se oddíl znovu rozhodl pro pořádání týdenního prázdninového 
kempu pro děti od 6 do 11 let. Děti se nevěnovali jen tenisu, ale i dalším aktivitám, mezi nimiž  
v horkém počasí nechybělo ani koupání na místním koupališti.  
 
Oddíl stolního tenisu 

Předseda oddílu – Mgr. Martin Vojtěch 

Oddíl stolního tenisu evidoval v roce 2018 celkem 29 členů. 
První tři měsíce roku 2018 byly ve znamení druhé poloviny soutěží družstev mužů sezóny 
2017/2018. Družstva A i B byla nováčky v krajských soutěžích a čekal je těžký boj o záchranu. 
Družstvo A v sestavě: Paták R., Vojtěch Martin., Kvapil Z., a Rotrekl L. obsadilo v krajské soutěži 
předposlední místo. 
Družstvo B, které tvořili hráči: Vojtěch T., Hofírek D., Levardi R., a Rotrekl M., si v krajské soutěži 
II vedlo dobře. Skončilo na 9. místě a zajistilo si účast i pro příští sezónu.  
Družstvo C, tvořené veterány Eliáš Stanislav, Vojtěch Miloslav, Harašta Ludislav, Paták Bohuslav,  
Rotrekl Zdeněk a doplněné o Grušku Milana, velmi překvapilo a zvítězilo v okresním přeboru II. 
Tím si zajistilo postup do nejvyšší okresní soutěže.  
Nejlepším hráčem oddílu byl opět Radek Paták. 
 
Memoriál Karla Bičana 

Na ukončení sezóny byl uspořádán osmý ročník Memoriálu K. Bičana, kterého se zúčastnilo 18 
hráčů z pěti oddílů. Turnaj skončil úspěchem domácích hráčů. 
 
Sezóna 2018/19 

Nová sezóna 2018/2019 byla zahájena v září 2018. Vzhledem k tomu, že po delší odmlce se do 
oddílu vrátili hráči Roman Otych, Martin Šmerda a Ondřej Meluzín a nově se stali členy Michal 
Kubičík a Dominik Hrnčíř, oddíl přihlásil do soutěží družstev mužů 4 týmy. Družstvo A do KS1, B 
do KS2, družstvo C do OP1 a družstvo D do OP4.   
 
Žáci 
Žáci, kteří vesměs začali se stolním tenisem minulou sezónu, se v této již zúčastňují okresních 
turnajů, kde získávají zkušenosti. Jsou to hlavně Roman a Lukáš Otychové, Tomáš a Martina 
Vojtěchovi a Nela Kousalíková.  
 
Okresní přebor jednotlivců 

Tři hráči se zúčastnili v listopadu okresního přeborů mužů jednotlivců. V kategorii dvouhry mužů 
se probojovali až do semifinále Vojtěch Martin a Rotrekl Lukáš a získali oba bronzové medaile. Ve 
čtyřhře pak bratři Lukáš a Michal Rotreklové skončili na třetím místě. 
 
Turnaj pro neregistrované 

Před Vánocemi oddíl uspořádal tradiční turnaj pro neregistrované, kterého se zúčastnilo 9 hráčů.  

 
Volejbalový oddíl 
Předseda oddílu - Petr Mikulášek 
Dvě desítky členů oddílu se scházely v zimních měsících na trénink každé úterý v tělocvičně ZŠ 
Mokrá-Horákov. Od dubna do září už trénovali v úterý a v pátek na venkovním antukovém hřišti 
pod Horákovem. V létě ještě hrávali v neděli večer volejbal na hřišti v areálu místního koupaliště.  



Amatérská liga v Brně 

Během sezóny se oddíl účastnil jednou měsíčně Amatérské ligy v Brně a v celkovém hodnocení 
dvanácti týmů skončili naši volejbalisté na třetím místě. 
 
Memoriál Miroslava Svobody a Mokrá Open 

V červnu se konal tradiční Memoriál Miroslava Svobody, tentokrát na Šafránkově Mlýně. Tady náš 
oddíl obsadil 5. místo. 
V září se hřiště pod Horákovem stalo svědkem dalšího ročníku turnaje s názvem Mokrá Open. 
Tento v pořadí již 6. ročník místní vyhráli. 
 
Údržba hřiště 

Nedílnou součástí činnosti oddílu je také údržba venkovního hřiště. Na říjen si zdejší volejbalisté 
naplánovali brigádu, jejímž cílem bylo zlepšit povrch hřiště a odstranit prorůstající kořeny živého 
plotu. Brigáda dopadla úspěšně, kořeny byly odstraněny a kurt dostal i novou antuku.  
 
Fitness oddíl 
Předseda – Oldřich Drápal 
V roce 2018 využívalo fitcentrum jednak 29 členů oddílu fitness, jednak zde cvičily i členky jiných 
oddílů TJ Mokrá-Horákov. Jako každý rok se členové podíleli na přípravě a realizaci Dne dětí 
a dálkového pochodu, popř. cyklotrasy s názvem A jdem a jedem a zorganizovali již 8. ročník 
soutěže Mokrský ocelák. 
 
Mokrský ocelák 

Tentokrát se silově vytrvalostní pětiboj s názvem Mokrský ocelák konal v sobotu 16. 6. 2018. 
Startovalo 19 mužů a 6 žen. Organizátoři mysleli opět i na děti a juniory ve věku 7-15 let, kterých 
startovalo 8. 
 
Mistrovství republiky dorostu a juniorů v kulturistice 

Na květnovém mistrovství, které se konalo ve Velké Bíteši, nás v kategorii mladší dorost do 65 kg 
skvěle reprezentoval Dan Žalud, který skončil na výborném 2. místě.  
 
Seriál soutěží kategorie bikini fitness 

V seriálu soutěží uvedené kategorie reprezentovala na podzim oddíl jeho nová členka Jitka 
Broďáková, které se podařilo pětkrát zvítězit.  
 
Připomínka 100. výročí vzniku republiky 

Členové oddílu patřili k organizátorům připomínky stého výročí vzniku Československé republiky. 
Při té příležitosti iniciovali zasazení pamětní desky u lípy Svobody v Mokré a vysazení lípy svatého 
Václava na farní louce v Líchách. Ti, kteří chtěli přispět na lípu či pamětní desky, si za symbolický 
dar 100 korun odnesli pamětní mokrsko-horákovský tolar. 
 
Nohejbalový oddíl 
Nohejbalový oddíl měl v roce 2018 sice stále šest platících členů, ale vzhledem i ke zdravotním 
problémům některých téměř nevyvíjel činnost. 
 
Oddíl cyklistiky  
Předseda – Karel Závodník 

Oddíl sdružoval v roce 2018 celkem 21 cyklistů, 12 mužů (z toho 3 nad 65 let), 7 žen a 2 členy do 
16 let. 
Jako každý rok absolvovali zdejší cyklisté několik společných akcí. Počátkem roku nemohla chybět 
v pořadí již 20. Novoroční jízda Moravským krasem, na kterou vyjely dvě desítky odvážných. 
Začátkem května členové zajišťovali rozvoz kontrolních razítek pro akci A jdem a jedem.  
Koncem května vyjeli na první soustředění, a to do Brd. Počasí jim sice tak úplně nepřálo, ale i tak 
projeli pěkný kus republiky. V červenci se vypravili do zahraničí, přesněji na rakousko-slovinské 
pomezí do údolí řeky Savinja. Po absolvování náročných stoupání jim pak odměnou byly krásné 
výhledy a rychlé sjezdy do údolí. Neváhali absolvovat ani pěší výstup k vodopádu v Logarské 
dolině.  
Na září si cyklisté z Mokré-Horákova naplánovali výjezd na Vysočinu (Toulovcovy maštale, 
Chotěboř, Sečská přehrada, Velké Dářko…).  
S cyklistickým rokem 2018 se oddíl rozloučil Mikulášskou vyjížďkou v lesích na pomezí 
Moravského krasu. 



Horolezecký oddíl Mole 

Předseda – Michal Mílek 

Oddíl registroval v roce 2018 celkem 41 členů, z toho 30 dětí. Schůzky se konají každou středu od 
16 do 18 hodin. První hodina je věnována začátečníkům a druhá pak pokročilým. V pondělí a 
v pátek mohou využít lezeckou stěnu v tělocvičně základní školy jak členové oddílu, tak i příchozí 
z řad veřejnosti.  
Kromě tréninků jsou součástí činnosti oddílu také výlety na skály (např. dubnový výlet do 
Lažánek). Do hor se jezdí v zimě i v létě, po České republice i do zahraničí (např. Dolomity). 
K pravidelným akcím oddílu patří jarní otevírání skal a koncem roku uspořádali členové závody na 
lezecké stěně s názvem Ježíškovo prolézání.  
 
43. ročník dálkového pochodu A jdem a 21. ročník cyklotrasy A jedem 

Tělovýchovná jednota Mokrá-Horákov pořádala v sobotu 5. května v pořadí již 43. ročník 
dálkového pochodu A jdem a 21. ročník cyklotrasy A jedem. Za větrného, ale slunečného počasí 
vyrazilo na trasy celkem 198 pěších a 69 cyklistů. Opět bylo pro ně připraveno celkem osm tras – 
pět pro pěší (10, 17, 24, 35 a 50 km) a tři pro cyklisty (23, 33 a 57 km). Tradičně nejvíc zájemců se 
vydalo na nejkratší trasu, ale našlo se i pět odvážlivců, kteří ušli 50 km.  
Výtěžek ze symbolického startovného (8 010 Kč) byl tradičně věnován Fakultní dětské nemocnici 
Brno. Finanční prostředky na zakoupení cen do tomboly poskytl dlouholetý sponzor akce 
Českomoravský cement.  
 
Cestovní ruch, rekreace, propagace obce 

 
Singletrail na katastru obce - stezka pro terénní cyklistiku 

Už v zápisu do kroniky v roce 2017 jsem uváděla, že v červnu 2017 Městský úřad ve Šlapanicích, 
odbor životního prostředí, vydal rozhodnutí a souhlasné stanovisko k vybudování stezky pro terénní 
cyklistiku v délce 13,7 a 6,2 km na katastru naší obce. Proti rozhodnutí se obec mohla odvolat. 
Vzhledem k tomu, že nikdo ze spolku Singletrail Moravský kras do té doby obec nekontaktoval, 
rada rozhodla o zaslání nesouhlasného stanoviska. Teprve následně Singletrail kontaktoval obec 
nabídkou, že celý projekt představí. V září Krajský úřad Jihomoravského kraje odvolání obce 
Mokrá-Horákov zamítl a v prosinci se začalo s budováním tratí. 
V pátek 4. května 2018 pak proběhlo v Mariánském údolí slavnostní otevření dvou okruhů stezek. 
Trasy o délce 14 a 6 kilometrů jsou jednosměrné a slouží pouze pro cyklisty, nikoli pro pěší. 
Iniciátorem stavby singletrailů je spolek Singletrail Moravský kras, který se o stezky stará a 
udržuje je v průběhu sezóny. Od prosince do února jsou stezky oficiálně uzavřeny.  
 
Jak jsme žili v Československu 
Brněnský deník Rovnost přišel v roce stého výročí vzniku republiky se seriálem, v němž 
představoval jednotlivé obce Brněnska. Na naši obec se dostalo 3. srpna, kdy celá jedna strana 
deníku byla věnována historickým fotografiím z Mokré a Horákova. Z archivu kroniky jsem pro 
tuto příležitost vybrala fotografii mokrských hasičů, vápenického povozu, dechové hudby, mateřské 
školy, sportovců a také horákovských ochotníků. Snímky a jejich popisky viz přílohy. 
 
Nové pohlednice Mokré-Horákova 

Během roku 2018 byly vydány 3 pohlednice naší obce, jedna zachycuje Mokrou, druhá pouze 
Horákov a třetí je společná. Viz přílohy. 
 
Reklamy na oplocení sportovního areálu pod Horákovem 

Obec vytvořila jednotné rámy, do kterých je možné reklamy umístit, a zároveň stanovila podmínky, 
za nichž mohou být reklamy v tomto místě vyvěšovány.  
 
 4. Kap. Školství a zdravotnictví 
 

Mateřská škola Mokrá-Horákov 

Ředitelka – Mgr.Jana Meserlová 

Základní údaje o školce ve školním roce 2017/18 zůstaly stejné: kapacita 130 dětí, 6 tříd (5 
v Mokré a 1 v Horákově). Ve školce pracuje celkem 17 zaměstnanců. 
K 31. 7. 2018 skončilo paní ředitelce Janě Meserlové její funkční období. Rada obce Mokrá-
Horákov však nevyužila svého práva vyhlásit konkurzní řízení na místo ředitelky mateřské školy a 
stávající paní ředitelku potvrdila i nadále ve funkci. 
Už v roce 2015 se MŠ Mokrá-Horákov zapojila do programu Ekoškola. Jedná se o mezinárodní 
vzdělávací program, jehož hlavním cílem je, aby žáci snižovali ekologický dopad školy a svého 



jednání na životní prostředí a zlepšili prostředí ve škole a jejím okolí. V roce 2018 se v rámci 
projektu zaměřili na odpady. Jednou z aktivit souvisejících s tématem byla i výtvarná soutěž 
s názvem Malujeme s Plastožroutem.  
 
Akce školky 

Nový rok znamenal pro děti intenzivní přípravu na vystoupení na Novoročním koncertu 
v Kulturním domě v Horákově. Na ten si děti připravily půlhodinové pásmo básniček, písniček a 
tanečků. Jednu z písniček zvládly dokonce i v angličtině.  
Do prvních měsíců roku 2018 se toho vešlo ještě daleko víc – divadlo, karneval v Kulturním domě 
v Horákově, Velikonoce a taky zápis do 1. tříd.  
Po letní přestávce žila školka svým obvyklým životem – pohádky, návštěvy v knihovně, dlabání 
dýní, rozsvěcování vánočního stromu, Mikuláš a těšení se na Vánoce. 
 
Opravy ve školce 

Během letních prázdnin obec zajistila ve školce některé havarijní opravy a nechala také z důvodu 
tepelných úspor namontovat několik desítek termostatických hlavic.  
 
Lesní klub Stromík 

Jedná se o alternativní mateřskou školku, která od roku 2011 funguje v Pozořicích. Stromík je 
členem Asociace lesních mateřských škol a děti zde procházejí předškolní přípravou, která je 
v souladu s požadavky MŠMT. Některé děti z Mokré-Horákova pravidelně Stromík navštěvují.  
 
Základní škola Mokrá-Horákov 
Ředitel: Mgr. Tomáš Pětivlas, Ph.D. 
Ve školním roce 2017/18 navštěvovalo ZŠ Mokrá celkem 329 žáků v 16 třídách (třída 2.A měla 
pouze 13 žáků a byla hrazena z prostředků obce).  Chod školy zajišťovalo 23 vyučujících (12 na 
nižším a 11 na vyšším stupni, z toho 5 učitelů a 18 učitelek), 9 pedagogických asistentek, 4 
vychovatelky školní družiny a 3 externí pracovníci vyučující náboženství 
Dále se na provozu školy podílelo 7 správních zaměstnanců, z toho 1 administrativní pracovnice. 
Ve školní jídelně pracovalo 6 kuchařek, vedoucí školní jídelny a jedna administrativní pracovnice. 
Školní jídelna vaří pro žáky a zaměstnance základní školy a pro výdejnu stravy Mateřské školy 
Mokrá-Horákov a Mateřské školy Hostěnice. V rámci doplňkové činnosti připravuje obědy pro 
další strávníky. Celkem školní jídelna vydává cca 550 obědů (cca 350 samotná škola a 200 
mateřské školky). 
 
Průběh vzdělávání 
Výuka probíhala podle školního vzdělávacího programu. Pro podporu individualizace výuky byly 
některé početné třídy v hodinách německého a anglického jazyka děleny na poloviny. Ve škole nově 
fungují předměty Speciální péče a Pedagogická intervence. 
Opět se škola zaměřila na rozvíjení čtenářské a informační gramotnosti a důraz byl znovu kladen 
na regionální a ekologickou výchovu. 
Pro objektivní zjišťování úrovně znalostí a kompetencí žáků škola tradičně využívala externího 
testování společnosti SCIO. Studijní potenciál žáků ve většině testovaných ročníků a předmětů je 
využíván optimálně, výsledky žáků v testech odpovídají úrovni jejich studijních předpokladů, pouze 
v matematice v 5. ročníku je studijní potenciál žáků využíván nedostatečně, žáci pracují tzv. pod 
svoje možnosti. 
 
Prevence sociálně patologických jevů 

V pololetí se žáci 4.–9. ročníku zúčastnili dotazníkového šetření Klima třídy. Na dotazy anonymně 
odpovídalo 207 žáků. Většina je ráda ve své třídě a má tam dobrého kamaráda. 69 žáků bylo 
svědkem toho, jak někdo ubližoval svému spolužákovi, 43 z nich na to někoho upozornilo. 59 žáků 
uvedlo, že někdo ubližoval jim (34 žáků z prvního stupně a 25 z druhého stupně). 48 z nich se 
pokusilo bránit. Většinou se jednalo o posměch a pomluvy ve třídě. Oběť se často na někoho 
obrátila a ten se jí pokusil pomoci. Výsledky byly předány třídním učitelům. 
Ve své činnosti pokračoval Žákovský parlament. Sešel se na několika celodenních jednáních, 
pokračoval v podpoře adopce Vincenta Opundy z Keni a zorganizoval také několik úspěšných akcí 
(např. sběr starého papíru a dva plesy žáků školy).   
Škole se podařilo vydat opět dvě čísla školního časopisu a proběhla i Žákovská akademie. 
 
Školní poradenské pracoviště 

Školní poradenské pracoviště funguje na ZŠ Mokrá-Horákov druhým rokem. Na začátku školního 
roku převzala funkci vedoucího poradenského pracoviště Mgr. Petra Tannenbergová, která se do 
školy vrátila po mateřské dovolené. Dalšími členy jsou: školní metodik prevence, dva speciální 



pedagogové a jedna učitelka českého jazyka. Schůzky mívá ŠPP cca 1x měsíčně, aktuální problémy 
řeší ihned. Vedoucí ŠPP se sešla s asistenty pedagoga 4x za rok (aktuální problémy se opět řešily 
ihned). Hlavním cílem pracoviště je poskytovat kvalitní poradenské služby učitelům, žákům i jejich 
rodičům. 
 
Výchova a vzdělávání žáků se speciálními vzdělávacími potřebami 
Na poskytování služeb v oblasti výchovy a vzdělávání žáků se speciálními vzdělávacími potřebami 
se podílejí všichni členové školního poradenského pracoviště s výjimkou metodika prevence. 
O organizační zabezpečení péče a koordinaci vzniku individuálních vzdělávacích plánů a plánů 
pedagogické podpory se stará výchovný poradce ve spolupráci se speciální pedagožkou. Na velmi 
dobré úrovni byla spolupráce s Pedagogicko-psychologickou poradnou Brno-Hybešova. 
Psycholožky zmiňované poradny školu navštívily a poskytly vyučujícím cenné podněty pro práci 
s integrovanými žáky.  
Ve škole pracovalo ve školním roce 2017/18 celkem 9 asistentek pedagoga pro 10 žáků. Bez nich by 
práce v některých třídách byla velice obtížná, neboť asistenti zároveň pomáhají i jiným žákům, 
kterým byly diagnostikovány poruchy učení či chování. Tito žáci někdy velmi výrazně narušují 
klima třídy a práci ostatních. Díky působení asistentů na žáky a díky pomoci vyučujícím se 
v mnoha případech předchází výbuchům nekontrolovaného chování. Žáků s vyšetřením 
z psychologicko-pedagogické poradny evidovala škola v uvedeném školním roce 81. Díky nové 
vyhlášce neúměrně narostla administrativa týkající se žáků s podpůrnými opatřeními.  
Od září 2017 začaly probíhat reedukace vývojových poruch učení v rámci hodin speciálně 
pedagogické péče. Celý rok vedla reedukace speciální pedagožka Mgr. Eliška Konrádová, kterou 
od 2. pololetí doplnila Mgr. Vladěna Bartáková. Práce byla zaměřena především na reedukaci 
specifických poruch učení. Žáci pracovali na procvičování a upevňování probíraného učiva a na 
rozvoji oslabených percepcí, paměti a kognitivního vnímání. Pracovalo se také na rozvoji čtení 
s porozuměním a na rozvoji slovní zásoby. Při práci byly využívány speciální pomůcky, interaktivní 
tabule, odborná literatura i počítačové programy. Reedukace probíhala celkem v devíti skupinách 
po jednotlivých ročnících s max. počtem čtyř žáků. 
Od září 2017 začal pracovat také docvičovací kroužek z českého jazyka. Navštěvovali jej žáci 6. a 
7. ročníku v rámci hodin pedagogické intervence pod vedením Mgr. Lucie Markusové. Další hodiny 
pedagogické intervence byly zaměřeny na anglický jazyk (Mgr. Petra Tannenbergová) a učivo 5. 
ročníku (Mgr. Nina Kyzlinková). Efektivita práce s většinou těchto žáků je však velmi nízká, protože 
povinnou účast chápou jako ztrátu času a o vlastní zlepšování nejeví zájem, proto je motivace 
k práci velmi náročná. 
 
Další vzdělávání pedagogických pracovníků 

V dalším vzdělávání pedagogických pracovníků se škola zaměřila především na rozvoj čtenářské 
gramotnosti a na spolupráci učitele s asistentem pedagoga. 
 
Školní družina 

Ve školním roce 2017/18 navštěvovalo školní družinu ve třech odděleních téměř 90 dětí!  
 
Údaje o výsledcích inspekce provedené Českou školní inspekcí (ČŠI) 
Kontrola ze strany ČŠI proběhla ve dnech 9. – 15. 5. 2018. Zjištěné nedostatky byly odstraněny ve 
stanovené lhůtě do 31. 8. 2018. 
 

Výchovně vzdělávací akce  
Vícedenní akce  
Všechny třídy se ve školním roce 2017/18 účastnily školy v přírodě a 7., 8. a 9. ročník měl ještě na 
programu lyžařský kurz. 
 
Exkurze, projektové dny, besedy, výukové programy 

Pokud sečteme všechny exkurze, projektové dny, besedy a výukové programy, dojdeme jen během 
jednoho školního roku k číslu 35! K tomu můžeme přičíst asi 13 divadelních představení a dalších 
16 akcí pořádaných školou (např. Mikuláš, Vánoční dílny…). Nelze opomenout ani zhruba desítku 
nápadů, které realizoval žákovský parlament, a 16 nejrůznějších soutěží. Pak se dostaneme k číslu, 
jež se blíží 90. 
 
Spolupráce školy s rodiči 
Spolupráce se zákonnými zástupci žáků probíhala formou třídních schůzek a hovorových hodin 
a třídních akcí. Během roku vyučující připravili 2x třídní schůzky a 3x hovorové hodiny. Kromě 
toho se uskutečnila mimořádná schůzka s rodiči tříd 2. A a 2. B pro řešení aktuálních problémů 
tříd. Rodiče jsou o vzdělávání svých dětí informováni prostřednictvím elektronické žákovské knížky 



(ve 4. – 9. ročníku), ostatní klasickou žákovskou knížkou. Pro předškolní děti z mateřských škol 
z Mokré-Horákova, Velatic a Hostěnic organizovali učitelé 1. stupně ukázkové hodiny a edukační 
skupiny pro budoucí prvňáčky. Ve škole byl založen pro zlepšení spolupráce mezi rodiči a školou 
Klub rodičů. 
V  červnu škola uspořádala schůzky pro rodiče budoucích prvňáčků, kde byli informováni 
o průběhu zápisu a i organizačních záležitostech spojených s nástupem dětí do školy. Učitelky 1. 
ročníku pozvaly rodiče na otevřené hodiny českého jazyka a matematiky. V dubnu proběhl tradiční 
Den otevřených dveří. 
 
Školská rada  
Školská rada se během roku sešla třikrát. Na svých jednáních mj. projednala výroční zprávu 
o činnosti školy za předchozí školní rok a návrh rozpočtu na rok 2017 (příspěvek zřizovatele na 
provoz školy), v průběhu měsíce listopadu proběhly volby a bylo zvoleno nové složení Školské rady. 
 
Realizace projektů financovaných z cizích zdrojů  
Od 1. 11. 2016 do 31. 10. 2018 realizovala škola projekt „Šablony Mokrá“ (operační program 
Výzkum, vývoj, vzdělávání) financovaný z ESF a státního rozpočtu. 
Program je zaměřen na zlepšení kvality vzdělávání a výsledků žáků v klíčových kompetencích, na 
osobnostně sociální a profesní rozvoj pedagogů, společné vzdělávání žáků, podporu rozvojových 
aktivit základní školy. 
 
Materiálně-technické podmínky vzdělávání 
Materiálně-technické podmínky školy pro vzdělávání jsou dlouhodobě na velmi dobré úrovni. 
Finanční prostředky od zřizovatele umožňují kvalitní rozvoj školy.  
Školní jídelna byla vybavena novou celonerezovou elektrickou pánví, kuchyňským robotem, 
lednicemi na skladování biologického odpadu, myčkou nádobí a rekonstrukcí prošly dva mrazicí 
boxy a podlahy. 
V září 2017 proběhlo dokončení rekonstrukce šaten a sprch u tělocvičny, kde byly nově vybudovány 
také toalety, které jsou určeny i pro potřeby školní družiny. Dále došlo k výměně elektro skříní. 
Obměněno bylo několik počítačů v kabinetech učitelů.  
Pozn. Na červnovém jednání zastupitelstvo souhlasilo s rozdělením 3. ročníku na dvě třídy 
v případě, že bude mít minimálně 29 žáků. Zastupitelstvo také schválilo poskytnutí neinvestičního 
příspěvku z rozpočtu obce ve výši 180 tis. Kč pro rok 2018, který bude účelově určen na částečnou 
úhradu mzdových nákladů na dalšího učitele. Situace na počátku školního roku neumožnila otevřít 
dvě třídy, a proto ředitel školy požádal o změnu účelu neinvestičního příspěvku na opravy, údržbu a 
platbu energií. 
 
Na témže jednání předložil ředitel školy ještě další žádosti o navýšení rozpočtu školy 
z následujících důvodů: 

1. Navýšení rozpočtu školy o 100 tis. Kč na dovybavení sborovny (počítače) a zřízení šatny pro 
učitele nižšího stupně. Celkové náklady - cca 250 tis. Kč.  

2. Navýšení rozpočtu školy z důvodu zřízení samostatného pracoviště pro speciálního 
pedagoga. Zřízení tohoto pracoviště doporučila i Česká školní inspekce. Předpokládané 
náklady – 200 tis. Kč. Polovinu částky by uhradila škola, druhá polovina by měla být 
hrazena z rozpočtu obce. 

3. Pořízení nové myčky do školní kuchyně. 
 

Z činnosti ZUŠ Mokrá 

Už od roku 1987 ZUŠ pravidelně pořádá vystoupení pro Senior klub Mokrá. V květnu to bývá 
koncert ke Dni matek a počátkem prosince pak Mikulášské vystoupení. Koncert ke Dni matek 
v roce 2018 byl jubilejní, třicátý. Zaplněnému sálu ZUŠ se předvedli žáci v rozmezí od 6 do 18 let 
všech hudebních oborů - pěveckého, klavírního, smyčcového i dechového. Posluchači vyslechli 
široký repertoár skladeb a žánrů.  
Kromě toho ještě ZUŠ uspořádala dva koncerty v sále Kulturního domu v Horákově. Ten první  
proběhl 10. května a byl určen především maminkám, ten druhý se konal až v závěru školního roku. 
 
Hudební škola Výuka umění 
Ředitel školy – Radek Meluzín 
Hudební škola působí v brněnském i vyškovském regionu a fungovala již 17. rokem. 



Zdravotnictví 
Neurologická ordinace 

Už v roce 2017 byla uzavřena gynekologická ordinace, která dlouhá léta fungovala v prostorách 
zdravotního střediska. Teprve v říjnu 2018 došlo k dohodě, podle níž by v prostorách bývalé 
gynekologické ordinace měla fungovat ordinace neurologická. Zatím byly ordinační hodiny MUDr. 
Jarmily Štoplové stanoveny na každý pátek od 8.00 do 11 hodin.  

 

 
5. Kap. Počasí 

 
Leden 

Vstup do roku 2018 nebyl z hlediska počasí nijak povzbudivý. Zatažená obloha, dokonce mlha. 
Celkově převažovalo zataženo, denní maxima setrvávala po celý měsíc nad bodem mrazu, minima 
neklesala příliš hluboko. V polovině měsíce nasněžilo asi deset centimetrů sněhu a pokrývka se 
udržela zhruba následující týden.  
 
Únor 

V únoru přišly větší mrazy až v závěru měsíce. Jakmile začalo mrznout, opět se našli dobrovolníci 
z řad sportovců a hasičů, kteří nastříkali na hřišti pod Horákovem ledovou plochu, jež vydržela 
zhruba deset dní. Sněhu bylo pomálu, párkrát sice nasněžilo, ale jednalo se spíš o poprašek než 
o souvislou sněhovou pokrývku.  
 
Březen 

Mrazy z konce února přešly i do začátku března, ale na přelomu první a druhé dekády už bylo na 
teploměru až 15 stupňů! Co se týká srážek, dosahovaly necelých 70 % dlouhodobého průměru.  
 
Duben 

Po většinu měsíce bylo jasno či polojasno, jen velmi málo srážek a naopak velké množství pylu. 
Maximální teploty vyšplhaly až k 27 stupňům Celsia.  
 
Květen 

Velké množství pylu trápilo zejména alergiky ještě po celou první půlku května. Ve srovnání 
s dubnem přece jen trochu více pršelo. Vysoké teploty (kolem 29 stupňů) koncem měsíce 
pokračovaly i začátkem června.  
 
Červen 

V červnu jsme zaznamenali asi tři bouřky a vesměs vysoké teploty až ke 30 stupňům.  
 
Červenec 

Stručně řečeno – vysoké teploty, málo deště, několik tropických dnů. 
 
Srpen 

Obdobná charakteristika platila i v srpnu. 
 
Září 
Hned prvního září jako by příroda chtěla vyrovnat srážkový deficit. Zářijové teploty se pohybovaly 
kolem 25 stupňů, teprve v závěru měsíce se poněkud ochladilo.  
 
Říjen 

Říjen byl už ve srovnání se zářím o poznání chladnější, i když to neznamenalo více srážek.  
 
Listopad 

Ani listopad nepřinesl mnoho srážek, 19. se objevil první sněhový poprašek a ke konci měsíce se 
minimální teploty dostávaly lehce pod bod mrazu. 
 
Prosinec 

Začátkem prosince se objevovalo drobné sněžení, popř. slabý déšť a o nedostatku vláhy svědčilo i 
vyschlé koryto potoka v Mokré. Pokud mrzlo, tak jen mírně. 
 
Na konci zápisu o počasí v roce 2017 jsem uváděla, že za poslední tři roky se úhrn srážek 
v Jihomoravském kraji pohyboval pod dlouhodobým průměrem. Situace v roce 2018 nepřinesla 
v tomto směru zlepšení, ba naopak srážkový deficit se ještě prohloubil (81 % dlouhodobého 
normálu).  



6. Kap. Pohyb obyvatelstva 
 

Počet narozených dětí za rok 2018: celkem 40 dětí (Mokrá – 27, Horákov – 13) 
Počet přistěhovaných občanů: celkem 90 (Mokrá – 64, Horákov – 26) 
Počet odstěhovaných občanů: celkem 58 (Mokrá – 42, Horákov – 16) 
Počet zemřelých: celkem 29 (Mokrá – 22, Horákov – 7) 
Celkový počet obyvatel Mokré-Horákova se pohybuje kolem 2 766. 
 
Nejstarší občané v roce 2018 
Mokrá: nejstarší muž – pan Václav Vaňáček, 1924, Mokrá 187 

 nejstarší žena – paní Lidie Luňáčková, 1922, Mokrá 40 

Horákov: nejstarší muž - pan Michal Černák, 1930, Horákov 181 

 nejstarší žena – paní Marie Ruibarová, 1925, Horákov 121 

 
 


